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سرمقاله

منافع اقتصادی رونق 
فضای مجازی

راه انــدازی شــبکه ملــی 
اطلاعات و دولت الکترونیک 
در سال های اخیر در کشور 
مطرح است. یکی از وظایف 
دولت الکترونیک این است که بستر فضای اینترنتی 
برای کسب و کارها را فراهم کند. اقداماتی هم در 
این زمنیه انجام شده است. شبکه ملی اطلاعات نیز 
در مراحلی قرار دارد که می توان بر تاثیرگذاری آن 
امید داشت. باید اقدامات اما فراتر رود تا دسترسی 
به اینترنت تسهیل و سهم مردم از اینترنت به میزان 
قابل قبولی ارتقا پیدا کند. خدمات خیلی زیادی 
 در این بســتر می تواند رقم بخورد. از جمله آنها 

می توان به بانکداری...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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وزیر ارتباطات:

توسعه  نسل  پنجم  اینترنت  
شتاب  گرفته است

شبکه ملی اطلاعات با ایجاد و توسعه سکوهای داخلی پیشرفت می کند

افزایش سهم  اینترنت  در سبد خانوار
صفحه4

صفحه3

بانک های  ایرانی  بی نیاز  از  سوئیفت
۱۰۶   بانک   غیر  روسی   در  ۱۳   کشور   به   سپام   ایران   متصل   شدند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با ابراز خرسندی 
از شــتاب گرفتن توسعه نســل پنجم اینترنت در 
کشــور گفت: ارتباطات و فناوری اطلاعات عامل 
مهمی برای رشد ســرمایه گذاری و ارتقا بهره وری 
است. »عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات گفت: روز دوشنبه در محضر رهبر معظم 
انقلاب اسلامی بودیم و ایشان تاکید کردند که رشد 
اقتصادی صورت بگیرد. فرمودند تمام مشــکلات 
 کشور خصوصا معیشــت مردم با رشد تولید قابل 
حل اســت. زارع پور گفت: ایشــان ۲ نکته اصلی 
رشــد ســرمایه گذاری و ارتقــای بهــره وری را 
مورد تاکید قرار دادند که زیســت بــوم فناوری و 
ارتباطات کشــور می تواند در هــر ۲ بخش مورد 
استفاده قرار بگیرد. فناوری هم سرعت و هم دقت 
انجام کارها را بهبود می بخشــد. با مباحثی مانند 
کلان داده و هــوش مصنوعی می تــوان تصمیم 
گیری را نیز ســرعت و دقت بخشــید. سرعت در 
 تصمیم گیــری می توانــد بــه ارتقای بهــره وری 
بینجامــد. وزیر ارتباطــات تاکید کــرد: کارگروه 
ویژه اقتصــاد دیجیتال را با هدف توســعه فناوری 
های جدید در بخش های مختلف کشــور تشکیل 
شــده اســت و به دلیل اینکه اختیار هیات وزیران 
را دارد می توانــد بیــش از ایــن از ظرفیــت خود 
اســتفاده کنند. یکی از حوزه هایی کــه می تواند 
مسیر توسعه و پیشــرفت کشــور را هموار کند، 
حوزه ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات اســت که 
 همگی نیازمند زیرســاخت ارتباطی پرســرعت و 
با کیفیت است. زارع پور خاطرنشان کرد: یکی دیگر 
از پروژه های مهمی که در حال انجام است، فیبرنوری 
است که نزدیک به ۲ میلیون پوشش ایجاد شده و تا 
پایان سال به سه میلیون می رسد. با اقدامات خوبی 
که در سال ۱۴۰۱ رخ داد، مقدمات کار فراهم شده تا 

سال دیگر بخش قابل توجهی...

اجتماعی

وزیر آموزش و پرورش از رفــع ابهام رتبه بندی 
معلمان طرح مهرآفرین خبر داد و گفت: احکام 
رتبه بندی معلمان مهرآفرین مانند سایر معلمان 

از ۳۱ شهریور ۱۴۰۰ اعمال می شود.
یوســف نــوری اظهار کــرد: با رییــس دیوان 
محاســبات مذاکرات انجام شــده و مکاتبات و 
برگزاری جلسات کارشناسی و مدیریتی صورت 
گرفته است، لذا تاریخ اعمال رتبه بندی معلمان 
مهرآفرین از ۳۱ شــهریورماه ۱۴۰۰ است. وی 
تصریح کــرد: تاکنون برای ایــن معلمان مانند 
سایر مشــمولان، ۱۰ ماه فوق العاده رتبه بندی 

پرداخت شده است.

وزیر آموزش و پــرورش با بیــان اینکه احکام 
معلمان طــرح مهرآفرین طی چنــد روز آینده 
صادر می شود، تصریح کرد: بر این اساس تاریخ 
اعمــال رتبه بندی معلمان طــرح مهرآفرین از 
۳۱ شهریور ۱۴۰۰ خواهد بود. به گزارش مرکز 
اطلاع رســانی و روابط عمومی وزارت آموزش 
و پرورش، عضو کابینه دولت ســیزدهم گفت: 
نومعلمان )استخدامی های پس از ۳۱ شهریورماه 
۱۴۰۰( نیز مشمول نظام رتبه بندی می شوند و 
این معلمان باید نســبت به بارگذاری مدارک و 
مستندات خود در سامانه رتبه بندی به آدرس 

RTB.MEDU.IR اقدام کنند.

وزیر ارشاد در مراســم رونمایی از نشان قلم مقدس 
گفت: حوزه روزنامه نگاری در کشــور بعد از پیروزی 
انقلاب اســلامی برجســته و متحول شــده است. 
محمدمهدی اسماعیلی روز چهارشــنبه در آیین 
یادبود رضا مقدســی و رونمایی از نشان قلم مقدس 
اظهارداشت: انقلاب اســلامی دنیا را متحول کرد و 
همچنین در حوزه روزنامه نگاری در کشور متحول 
و تحول بنیانی ایجاد کرد. وی افزود: چند نسل مهم 
از روزنامه نگاران را داریم که پس از انقلاب به جامعه 

معرفی شده و منشا خدمات بسیاری بودند.
اســماعیلی گفت: روزنامه ها جای گروه ها و احزاب 
سیاسی را در جامعه پر کرده اند و حرفه روزنامه نگاری 
در کشور پس از پیروزی انقلاب اسلامی بسیار برجسته 
شده اســت. روزنامه نگارانی که تربیت شده و نقش 
آفرینی کردند تعداد زیادی هستند و بخش عمده آنها 

امروز هم در این عرصه خدمت می کنند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین اظهارداشت: 
این روزها در وزارت ارشــاد در حوزه های فرهنگی-
هنری و سینمایی فعالیت های متنوعی داریم که جای 
چنین برنامه ای و با یاد چنین روزنامه نگار برجسته 
ای خالی بود. دوستان این ابتکار را به خرج دادند و از 
امسال رونمایی کردند که سال های بعد به یک جریان 

سازنده در امر روزنامه نگاری کشور تبدیل می شود.

وی تصریح کرد: روزنامه نــگاری از اولین مقولات 
وارداتی از غرب است از وقتی که عباس میرزا تصمیم 
گرفت با مشورت مستشاران اروپایی عقب افتادگی 
های کشور را جبران کند  ســه محصل به فرنگ 
فرستاد و صالح شــیرازی اولین روزنامه کاغذی را 
ترجمه و در ایران منتشــر کرد. اسماعیلی افزود: 
در میان تمام عناصر وارداتی در کشور در فرهنگ 
و هنر شاید حوزه روزنامه و روزنامه نگاری بوده که 
بیشترین انتظار را با حوزه باورهای دینی و سنتی 

جامعه پیاد کرده است.
وی تاکید کرد: بر خلاف برخی دوســتان که نسبت 
به جریان روزنامه نگاری در دهه های قبل از انقلاب 
خیلی خوشبینانه نگاه نمی کنند به عنوان یک معام و 
پژوهشگر در این عرصه می گویم که از همان ابتدای 
بنیان جریان روزنامه نگاری، روزنامه نگاران برجسته 
ای که خیرخواه به جامعه و نسبت به مسایل آن ناصح 
و امین بودند با رویکردهای مختلفی فعالیت داشتند 
و  شاید مهمترین وسیله و ابزار تبلیغاتی در مهمترین 
مقاطع تاریخی کشور از مشروطه به این سمت روزنامه 

بوده است.
وی ادامه داد:رضا مقدسی از رویش های نسل های 
بعدی جریان روزنامه نگاری انقلاب اسلامی از دهه 
۷۰ به بعد بود و در دوره کوتاه زندگی خود درخشید.  

هیــات دولت بــا اصــلاح آیین نامــه اجرایی 
»قانــون مجازات اشــتغال به حرفــه کاریابی 
نــه کار«   و مشــاوره شــغلی بــدون پروا

موافقت کرد.
هیات دولت به ریاســت آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی در راســتای بهبود فضای کسب و کار و 
تسهیل و تسریع در ارایه خدمات، ایجاد شفافیت 
و کاهش فســاد در فرآیندهای خدمت رسانی 
و لــزوم بازنگری در آیین نامــه اجرایی مربوط 

به دفاتر مشــاوره شــغلی و کاریابی غیردولتی 
 داخلی و خارجی، با اصلاح آییــن نامه مذکور 

موافقت کرد.
پیشــنهاد اصلاح آیین نامه اجرایی یاد شــده 
با رویکرد تحولی در ســاختار و عملکرد دفاتر 
کاریابــی و نظام مند کــردن فعالیت آنان علی 
الخصوص درحوزه اعزام نیروی کار به خارج از 
کشــور تهیه و به تصویب هیات وزیران رسیده 

است.

با وجود تبلیغات منفی علیه ایران در سایت های 
سفارتخانه های خارجی؛ ایران همچنان مقصد 

گردشگران روس است.
 لغو ویزای روسیه با ایران، محدودیت های سفر 
به چین، تحریم اتحادیه اروپا و ســخت گیری 
اروپا برای صدور ویزا به گردشگران روس، ارائه 
تصویر منفی از روسیه در کشورهای مختلف و 
ممنوعیت استفاده از کارت های بین المللی در 
روسیه مانند ویزا کارت موجب شده تا این کشور 
 در محدودیت گردشگری داخلی و خارجی قرار 

گیرد.
در واقع صنعت گردشگری روســیه این روزها 
تحت تأثیــر تحریم پروازهای بیــن المللی آن 
پس از جنگ بــا اوکراین قرار گرفتــه و توجه 
گردشــگران روس به سمت کشــورهای آسیا 
و خاورمیانه جلب شــده اســت به همین دلیل 
ســفر روس ها که تا ماه هــا قبل تحــت تأثیر 
 کرونا افت کــرده بود، حالا وضعیــت متفاوتی 

دارد
با این وجود روس هــای مرفه پــس از تحریم 
صنعت هوانوردی غیر نظامی به سمت امارات و 
ترکیه سفر می کنند و در این کشورها بیشترین 
 هزینه ها را در ســفرهای طولانــی مدت انجام

 می دهند. 
ایــران نیــز همچنان مقصد ســفر بســیاری 
از گردشــگران روس اســت ایــن در حالــی 
اســت که از چند مــاه پیش تا کنــون با وجود 
اتفاقات اخیر بســیاری از ســفارت خانه های 
کشــورهای خارجــی اعــلام کرده انــد کــه 
 شهروندانشــان از ســفر به ایران خــودداری 

کنند.
تعداد گردشــگران خارجی ورودی بــه ایران 
نیــز در اثــر اتفاقــات اخیــر کاهــش زیادی 
داشــته اســت و به طور مداوم متولیان دفاتر 
خدمات مســافرتی در ایران اعلام می کنند که 
تورهای ورودی لغو شــده اســت و حتی برای 
 بهار ســال ۱۴۰۲ همچنان در رکورد به ســر 

می برند.

با این حــال امــا دفاتــر خدمات مســافرتی 
 که در حــوزه ورود گردشــگران روس فعالیت 
را  پررونق تــری  بــازار  نــد؛  کرده ا مــی 
دارنــد. حتــی راهنمایــان گردشــگری 
 روس زبــان نیــز ایــن روزهــا، پر مشــغله 

هستند.
نــی رئیــس انجمــن  محمدحســین یزدا
صنفــی راهنمایــان گردشــگری اســتان 
تهــران در گفتگــو بــا خبرنــگار مهــر از 
 رونــق ســفر روس هــا در ایــران خبــر داد 
و گفــت: اکنــون راهنمــای گردشــگری 
روس زبــان در ایــران کم داریم همــه آنهایی 
کــه روس زبــان هســتند نیــز مشــغول به 
 کارنــد و گروه هــای زیــادی از روس هــا 
در ایران گردش می کنند شــاید بــه این دلیل 
که روس ها بــه اروپا نمی تواننــد بروند و ایران 
 برای آنها بهتریــن مقصد از نظــر هزینه، ویزا 

و آب و هواست.
اکبر غمخوار عضــو جامعــه تورگردانان ایران 
نیز با بیان اینکه ســفر روس ها به ایران بیشتر 
از هر زمان دیگری شــده اســت بــه خبرنگار 
مهر گفت: مــا هنــوز از اروپا با وجــود اینکه 
ســایت های خارجی تمام تلاش شأن را کردند 
 که ایــران را نــا امن جلــوه دهند؛ گردشــگر

 ورودی داریم. 
هر چند کــه تعــداد آن کم شــده اســت به 
نحوی که تــوری برای بهار ســال بعــد رزرو 
نشــد و ما نه تنها فصل پاییز را از دست دادیم 
 بلکــه بهار ســال ۱۴۰۲ نیــز از دســت رفته 

است.
در سال های اخیر وزارت میراث فرهنگی تلاش 
کرده تــا توراپراتورهــای زیــادی را به صورت 
رایگان در قالب تور آشناســازی به ایران بیاورد 
 تا بتواند جایگاه خود را در سفر روس ها پررنگ تر 

کند. 
در ایــن میان ترکیــه گوی ســبقت را ربوده و 
توانسته گردشگران بیشتری از روسیه به سمت 

خود جذب کند.

رییس سازمان اورژانس کشور با اشاره به فرسودگی 
سه هزار دستگاه آمبولانس از مجموع ۵۷۰۰ دستگاه 
آمبولانسی که مشغول خدمت رسانی هستند، گفت: 
سه هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان در لایحه بودجه سال 
آینده برای خرید آمبولانس پیش بینی شــده است 
که امیدواریم تخصیص یابد. جعفر میعادفر با تشریح 
عملکرد سازمان اورژانس کشــور که در ستاد وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برگزار شد، افزود: 
سه هزار و ۱۷۸ پایگاه اورژانس در کشور وجود دارد 
که از این تعداد، یکهــزار و ۷۹۷ پایگاه جاده ای و ۵۲ 
پایگاه اورژانس هوایی در استان های مختلف خدمات 

ارائه می دهند.
رییس سازمان اورژانس کشور با بیان اینکه ۲۰ پایگاه 
اورژانس قبل از انقلاب وجود داشت، گفت: در ۴۰ سال 
اخیر این رقم به سه هزار و ۲۷۸ پایگاه اورژانس افزایش 
یافته اســت همچنین قبل از انقلاب اورژانس ۴۰۰ 
پرسنل داشــت که اکنون بیش از ۲۶ هزار نفر است 

و بصورت حرفه ای، مهارت دیده و عملیاتی هستند.
میعادفــر گفت: اکنــون ۵۱ پایگاه بالگــردی، یک 
پایگاه هواپیمایی برای انتقال بیماران فعال اســت 
همچنین پنج ۵ هزار و ۷۰۰ آمبولانس در ســازمان 
اورژانس کشــور وجود دارد که از این تعداد سه هزار 
دستگاه آمبولانس فرسوده اســت. میعادفر اضافه 
کرد: ۶۸ دستگاه اتوبوس آمبولانس نیز در تصادفات و 
مراسم های خاص به عنوان مرکز درمانی سیار و انتقال 

حدود ۱۵ بیمار به صورت همزمان استفاده می شود.
رییس سازمان اورژانس کشور اظهارداشت: اورژانس 
دریایی در جزایر قشم و هرمز نیز فعالیت دارد همچنین 
در جزیره ابوموســی نیز بــه زودی اورژانس دریایی 
راه اندازی می شود تا به مردم خدمات درمانی بیشتری 
ارائه شود. به گفته میعادفر، در طول دولت سیزدهم، 
۲۰۲ پایــگاه فیزیکی احــداث و ۱۵۷ پایگاه تامین 
نیروی انسانی شده اســت و اکنون بیش از ۲۶ هزار 
نفر نیرو داریم که ۸۷ درصد آنها عملیاتی هستند. وی 
افزود: با توجه به تجمیع سیستم های تماس مردم در 

دانشگاه های علوم پزشکی، بیش از ۱۵ میلیون تماس 
داریم که پنج میلیون تماس منجر به انجام ماموریت و 

اقدام درمانی می شود.
رییس سازمان اورژانس کشور افزود: برای پنج میلیون 
تماس نیز خدمات مشــاوره ای انجام می شود و ۳۰ 
درصد تماس ها نیز غیرمفید هستند و قرار است به 
زودی در کل کشــور موقعیت مکانی نیز به سیستم 
اورژانس اضافه شود زیرا شهروندی که تماس می گیرد 
به دلیل اضطراب به سختی می تواند آدرس را بدهد 
و نصب موقعیت مکانی باعــث مدیریت زمان برای 
رسیدن بر سر بالین بیمار می شــود البته اکنون در 
برخی از استان ها به صورت آزمایشی این کار در حال 
انجام است. میعادفر تاکید کرد: ترافیک نیز از معضلات 
کلانشهرهاســت، در این مواقع توصیه به استفاده از 
اورژانس موتوری اســت که اکنون ۱۷۰ دستگاه را 
آماده به خدمت داریم زیرا در ۸۴ درصد ماموریت ها، 
درمان در محل حادثه انجام می شود. وی با اشاره به 
انتقال ۴۰ عضو برای پیوندگفت: برای انجام پیوند، یک 
تیم پزشکی از مبدا با هواپیما به مقصد منتقل می شود 
و برای هر پیوند حدود یک میلیارد تومان هزینه در بر 

خواهد داشت که برای بیماران رایگان است.
رییس ســازمان اورژانس کشــور ادامه داد: در سال 
جاری ۶۰ پایگاه اورژانس هوایی افتتاح و ۲۰ دستگاه 
آمبولانس به تعداد دســتگاه های قبلی اضافه شده 
است، هوشمند کردن سیستم ارتباطات و ثبت آنلاین 
اطلاعات نیز در دست اقدام بوده که تا پایان سال همه 

دانشگاه های علوم پزشکی تجهیز می شود.
میعادفر آموزش کارکنان اورژانس را مورد تاکید قرار 
داد و اظهار داشت: در آموزش نیز اولویت  بر فوریت های 
پزشکی است و این کار شروع شده است. وی تاکید 
کرد: سه هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان در لایحه بودجه 
ســال آینده برای خرید آمبولانس پیش بینی شده 
که امیدواریم تخصیص یابد و باید معافیت گمرکی 
برای واردات آمبولانس هایی که توسط خیرین انجام 

می شود، صورت گیرد.

وزیر ارشاد درباره حواشی جشــنواره های فرهنگی 
و هنری فجر، رویکردهای دولت بــه این رویدادها، 
نمایشگاه های صنایع فرهنگی، برنامه های پیش رو 
برای فعالان رســانه ای و اقدامات انجام شده اخیر در 
حوزه فرهنگ و هنر گزارشی ارائه داد. وزیر ارشاد درباره 
حواشیِ پیش آمده خصوصاً در افتتاحیه و اختتامیه 
چهل ویکمین جشنواره تئاتر فجر گفت: این جشنواره 
با استقبالِ خوبی از سوی مردم و هنردوستان روبه رو 
شد. او درباره نسبت اقتصاد و فرهنگ و اهمیت و لزوم 
توجه به آن نیز این طور پاسخ داد: یکی از حوزه های 
مورد اهتمام »دولت« توجه به اقتصاد فرهنگ و هنر 
است. متاسفانه ذهنیت های اشتباهی در جامعه وجود 
دارد که حوزه فرهنگ را پرُهزینه  و کم فایده می داند. 
اگر فرهنگ توجه لازم را کسب کند، حوزه پیشرانی 
خواهد بود. اسماعیلی افزود: در ایران نزدیک به ۷۰۰ 
سینما داریم و تقریباً ۲۰۰ ســینما در دو سال  اخیر 

اضافه شده اند.
محمدمهدی اسماعیلی اضافه کرد: یکی از مهم ترین 
مباحثی که از ابتدا در محور اولویت های ما قرار داشت، 
حوزه فرهنگ بود. ما قصد داشته و داریم تا این فضای 
موجود را در بخش های فرهنگی و هنری به نفع حضور 
همه بخش  و اقلیم ها تغییر دهیم و برای همه جوانان 
ایرانی، فرصت هایی را فراهــم کنیم. او درباره ایده ی 
تمرکززدایی از تهران در این جشنواره ها توضیح داد: 

حوزه هنری کشور گویی در مناطق خاصی از تهران 
محصور شــده و ما باید این حصار را بشکنیم.  اگر ما 
از عدالت فرهنگی زیاد می گوییم به این دلیل است 

هنرمندانِ همه  شهرها باید دیده شوند.
اسماعیلی درباره کلیات برنامه ریزی جشنواره های 
فجر بیان کرد: صفر تا صد این جشــنواره ها حاصل 
برنامه ریزی های دقیــق بود. او درباره برابرســازی 
فرصت ها نیز گفت: تئاتر شهرســتان ها تا سال های 
پیش روی سی دی ضبط و تماشا می شد اما امسال 
هنرمندان در چهار منطقه از کشــور جمع شدند و 
جشنواره تئاترهای منطقه ای را اجرا کردند و مشارکت 
همگانی اتفاق افتاد. مــا در نوع حضور جامعه هنری 
ایران در بهترین جشــنواره های کشور، این تغییر را 

ایجاد کردیم.
اســماعیلی اضافه کــرد: در جشــنواره تئاتر فجر 
امسال، هنرمندان بسیاری از همه ســلایق با انواع 
پوشش ها و گویش ها حضور داشتند و ما می توانیم 
در حوزه فرهنگ و هنر تغییراتــی بنیادی را به نفع 
تمام مردم انجام دهیــم. او درباره طــرح »قرارگاه 
محرومیت زدایــی از مناطــق محــروم« در ۷۰ 
شهرســتان خبر داد و گفت: تاکنــون بیش از ۱۰۰ 
هزار نفر بدین صورت آمــوزش دیده اند و این تعداد 
 باید در بخش های رســانه ای، فرهنگــی و هنری به

 کار گرفته شوند.

اعزام نیروی کار به خارج  توسط دفاتر کاریابی  نظام مند شداعمال رتبه بندی معلمان مهرآفرین 

باوجود تحریم ها گردشگران به ایران آمدند 

3۵۰۰ میلیارد تومان برای خرید آمبولانس

در ایران نزدیک به ۷۰۰ سینما داریم

سياسیفرهنگی 
وزیر ارشاد: روزنامه نگاری بعد از انقلاب متحول شد
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اقتصاد2
ایران

عوارض خروج از کشور همچنان 
می تازد

 درآمد دولــت از محل عوارض خروج از کشــور 
همچنان صعودی اســت و طبــق آمارها میزان 
درامد از این محل در ۱۰ ماهه سال جاری نسبت 
به ۹ ماهه سال جاری حدود ۱۳۹ میلیارد تومان 

افزایش داشته است. 
پیش بینی دولت از محل عوارض خروج از کشور 
برای سال جاری ۱۵۰۰ میلیارد تومان بود اما آنچه 
که تاکنون محقق شده از این رقم فراتر بوده است. 
به طوری که میزان درآمد دولت از محل عوارض 
خروج از کشور در شش ماهه نخست سال جاری 
بیش از  ۱۰۸۵ میلیارد تومان، در هفت ماه امسال 
به بیش از ۱۲۶۱ و در هشــت ماه ســال ۱۴۰۱ 
نیز به ۱۴۱۳ میلیارد تومان رســیده بود. بر این 
اساس دولت در ۹ ماهه سال از محل مذکور ۱۵۶۳ 
میلیارد تومان درآمد کسب کرده که این میزان 
با حدود ۱۳۹ میلیارد تومــان افزایش به ۱۷۰۳ 
میلیارد تومان در ۱۰ ماهه سال جاری رسیده است. 
شاید به همین دلیل است که دولت برای سال اینده 
پا از این ارقام فراتر گذاشته و بر این اساس و طبق 
لایحه بودجه سال آینده، طبق جدول تعرفه های 
درآمدهای دولت، عوارض خروج از کشور برای هر 
نفر در سال آینده در ســفر اول ۴۰۰ هزار تومان 
تعیین شده اســت. عوارض خروج از کشور برای 
سفر دوم به میزان ۵۰ درصد )۶۰۰ هزار تومان( و 
سفرهای سوم و بیشتر به میزان ۱۰۰ درصد )۸۰۰ 

هزار تومان( افزایش خواهد یافت.
همچنین درآمد دولت از محل عوارض خروج از 
مرزهای کشور ۳۴۳۱ میلیارد تومان تعیین شده 
است. رقمی که نسبت به سال جاری بیش از ۱۲۸ 
درصد افزایش دارد در حالی که عوارض پرداختی 

هر نفر برای سال آینده مشابه سال جاری است.

از ســوی صندوق ضمانت بخش تعاون 
صورت گرفت:

صــدور ۱۲۲ ضمانت نامه به 
ارزش ۳۵۹ میلیارد تومان

بر اســاس گزارش ها در ســال گذشــته ۱۲۲ 
ضمانت نامه به ارزش ۳۵۹۹ میلیارد ریال از سوی 
صندوق ضمانت  سرمایه گذاری بخش تعاون صادر 
شده و بیشترین میزان صدور ضمانت نامه مربوط 
به بخش صنعت بوده اســت. صنــدوق ضمانت 
سرمایه گذاری بخش تعاون، صندوقی دولتی است 
و تسهیلات بانکی مربوط به حوزه کسب و کارهای 
خرد و متوســط را با اولویت شرکت های تعاونی 

ضمانت می کند.
در حال حاضر ۷۰ درصد از منابع صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری بخش تعاون، سهم شرکت های 
تعاونی و مابقی آن، سهم افراد حقیقی و حقوقی 
غیر تعاونی هاســت کــه ضامن آنها نــزد بانکها 
برای دریافت تسهیلات می شــود. گزارش مرکز 
برنامه ریزی و اطلاعــات راهبــردی وزارت کار 
از اطلاعات ارائه شــده توســط صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری تعاون نشــان می دهــد، تعداد 
ضمانت نامه های صادره در کل کشــور طی سال 
گذشته ۱۲۲ مورد به ارزش ۳۵۹۹ میلیارد ریال 
بوده است.این میزان صدور ضمانت نامه نسبت به 
سال ۱۳۹۹ حدود ۱.۳ درصد کاهش داشته است.

در ســال گذشــته جمعا ۱۴۴ ضمانت نامه در 
بخش های صنعت، کشاورزی، بازرگانی و خدمات 
به ارزش ۴۴۷۱ میلیارد ریال مصوب شده که از این 
تعداد ۱۲۲ ضمانت نامه به ارزش ۳۵۹۹ میلیارد 
ریال صادر شــده اســت. به موجب این گزارش، 
بیشترین میزان ضمانت نامه های مصوب و صادره 
مربوط به بخش صنعت بوده که روند کاهشی را 
نسبت به سال ۱۳۹۹ نشــان می دهد. در میان 
استان های کشور، بیشترین میزان ضمانت نامه 
صادره مربوط به استان تهران با ۱۹۰۵ ضمانت نامه 
به ارزش ۱۲۸۸میلیارد ریال بوده است. استان های 
سیســتان و بلوچســتان،  فارس و مازندران نیز 
بیشترین میزان صدور ضمانت نامه به لحاظ تعداد 

و ارزش را به خود اختصاص داده اند.
پیشتر مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
بخش تعاون از کاهش مــدت زمان فرایند صدور 
ضمانت نامــه در صندوق خبــر داده و گفته بود: 
از ابتدای ســال کاهش مدت زمان فرایند صدور 
ضمانت نامه در دستور کار قرار گرفته است و در 
حال حاضر به محض وصــول پرونده متقاضی، 
حداکثر ظرف مدت ســه تا چهار روز مصوبه به 
تایید ارکان اعتباری صندوق رسیده و به متقاضی 
ابلاغ می شود. در راستای خدمت رسانی بهتر به 
تعاونگران، سقف صدور ضمانت نامه در صندوق 
ضمانت ســرمایه گذاری بخش تعاون افزایش و 
فرایند صدور ضمانت نامه کاهــش یافته تا از این 
طریق حمایت و پوشش بیشتری از تعاونی های 

تولیدی، خدماتی و توزیعی صورت گیرد.

اخبار

  مجری پــروژه کالابرگ 
الکترونیکی اطمینان دارد 
که با اجرای این طرح یارانه 
هیچ کســی قطع نخواهد 
شد و کالابرگ الکترونیکی 
به منظور حمایت از معیشت و کمک به سبد غذایی 
خانوار در حال اجراســت.  به گزارش ایسنا، حمید 
فرداد با اشاره به اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی 
در سه استان مرکزی، قزوین و گیلان گفت: مردم 
در این سه اســتان می توانند از تمام فروشگاه های 

موجود خرید خود را انجام بدهند.
وی از تمام فروشگاه ها در این ســه استان دعوت 
کرد تا درصورت تمایل برای عضویت در ســامانه 
shoma.sfara. اپلیکیشن شــما را از ســایت

ir دانلود کننــد. به گفته مجری پــروژه کالابرگ 
الکترونیکی، ثبت نام و فعال سازی تمام فروشگاه ها 
در این سه استان شروع شــده و اعتبار افراد برای 
آنکه امکان خرید پیدا کنند،  شارژ می شود. فرداد 
با اشاره به برخی ابهامات از جانب مردم درباره این 
طرح گفت: ممکن است برخی در مراجعه به سامانه 
نگرانی داشته باشند ولی با اطمینان اعلام می کنیم 
که این طرح کاملا اختیاری است و یارانه هیچ کسی 
قرار نیست قطع شــود و خانوارها می توانند یکماه 

زودتر از مبلغ یارانه خودشان خرج کنند.
وی با اشاره به لیست اقلام مشــمول طرح درباره 
ارزش ریالی ســبد، گفت: ســبد ۱۰ قلمی شامل 
ماست، شیر،  پنیر، قند و شکر، ماکارونی، روغن مایع، 
برنج، مرغ و تخم مرغ ۵۳۰ هزار تومان ارزش دارد 
که اگر این مبلغ بــه دلایلی از جمله تورم احتمالی 
به ۵۵۰ هزار تومان افزایش یابد، سهم مردم همان 
۲۳۵ هزار و ۷۵۰ تومانی اســت که در جدول ثابت 

باقی می ماند.
مدیرعامل شــرکت خدمات فناوری رفاه ایرانیان 
درباره هدفگذاری گســترش و اجــرای طرح در 
اســتان های دیگر اظهار کرد: تلاش بر این اســت 

که ســرعت و دقت کار با حفظ متناسب سازی کار 
در سراسر کشور انجام شود. در طول این هفته سه 
استان گیلان،  قزوین و مرکزی علاوه بر هرمزگان 
فعال خواهند شد و پس از آن طرح را در سطح کل 

کشور ارتقاء خواهیم داد.
فرداد تاکید کرد: نگاه مــا در حال حاضر فراگیری 
صد درصدی طرح اســت تا کل کشــور را به نقطه 
حداقلی خوب برسانیم ولی اینکه همه فروشگاه ها 
را فعال کنیم، لازم است که فرایندهای خاص خود 
را طی کند. وی همچنین درباره اعتبار پیش بینی 
شــده برای اجرای طــرح در ســال ۱۴۰۲ گفت: 
اینکه در ســال آینده طرح ادامه می یابد یا نه، باید 
سیاســتگذاران پاســخ بدهند چون ما مجری کار 
هســتیم ولی ظاهر قضیه این اســت که ادامه دار 
خواهد بود. در حال حاضر گفت وگوهای تخصصی 
در حال انجام اســت و امیدواریم مجلس موفقیت 

طرح را بررسی کند و با دولت در میان بگذارد.
به گزارش ایسنا، طرح کالابرگ الکترونیکی در گام 
نخست به شکل آزمایشــی در استان هرمزگان به 
اجرا درآمده اســت. طبق گزارش ها آمار تراکنش 

در هرمزگان به حدود ۴۰۰۰ مورد رســیده و ۱.۵ 
میلیارد خرید از طریق سامانه ظرف ۱۴ روز گذشته 
انجام شده اســت که نقطه قوت و موفقیتی درخور 
برای اجرای این طرح به شــمار می رود. در حاشیه 
جلسه هیات دولت، ســید صولت مرتضوی - وزیر 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی اعلام کرد که ســه 
اســتان گیلان،  قزوین و مرکزی به طرح کالابرگ 
الکتروینکی متصل شده اند و طی هماهنگی صورت 
گرفته با فروشگاههای زنجیره ای در آینده نزدیک 
به شکل سراســری طرح کالا برگ الکترونیکی را 

اجرایی خواهیم کرد.
وی تاکید کرد که این طرح حتما تا آخر ســال به 
صورت سراسری اجرا می شود و دولت بنایی ندارد 
که یارانه نقدی را حذف کند اما تکلیف قانونی است 
که کالابرگ  الکترونیکی هم باشــد. آنطور که وزیر 
کار گفته این طرح اختیاری است و مردم می توانند 
یا کالابرگ  الکترونیکی را انتخــاب کنند یا یارانه 
نقدی را و قیمت ها براساس نرخ شهریور سال ۱۴۰۰ 
اســت. دولت بنا دارد برای کالاهای اساسی از ارز 
نیمایی استفاده کند و افزایش قیمت در این زمینه 

معنا نــدارد. در حال حاضر مردم در چهار اســتان 
هرمزگان،  گیــلان،  قزوین و مرکــزی می توانند با 
مراجعه به فروشگاه های مجاز و متصل به شبکه شما 
)شبکه ملی اعتبار( نسبت به استفاده از این اعتبار 
در خرید اقلام اساسی اســتفاده کنند. لازم به ذکر 
است که این طرح برای فروشندگان اختیاری است 
و فروشــندگان صنف خواربار، لبنیات، پروتئین، 
فروشــگاه های زنجیــره ای و تعاونی های مصرف 
می توانند با مراجعه بــه نرم افزارهای بازار و مایکت 
 shoma.sfara.ir یا از طریق درگاه الکترونیکی
نســبت به نصب برنامه کاربردی »شما« و ثبت نام 
از قسمت پنل فروشنده به این سامانه متصل شوند.

تسویه حســاب و واریز مبالغ خریدهای اعتباری 
مشابه تسویه با فروشندگان از طریق کارتخوان است 
و به گفته مجری پروژه کالابرگ الکترونیکی، اتصال 
به این طرح کاملا رایگان بــوده نیازی به پرداخت 
هیچگونه هزینه ای توســط فروشــندگان نیست. 
پول خرید کالا نیز ۴۸ ساعته به حساب فروشنده یا 

مغازه دار واریز می شود.
به گزارش ایســنا، نحــوه خرید ۱۰ قلــم کالای 
پیش بینی شده در کالابرگ الکترونیکی به این نحو 
است که در این طرح، اعتبار واریزی قابل برداشت 
به شکل نقدی نیست و صرفا با آن می توان ۱۰ قلم 
کالای اساســی را خریداری کرد. درواقع یک ماه 
قبل از پرداخت یارانه نقــدی ماهانه، این اعتبار به 
حساب فرد )سرپرست خانوار( واریز می شود تا ۱۰ 
قلم کالای مدنظر در این طــرح را خریداری کند و 
امکان برداشت نقدی ندارد. هر سرپرست خانوار به 
اندازه تعداد اعضای خانوار خود تا سقف یارانه نقدی 
می تواند از کالاهای مذکور خریداری کند که مانند 
خریدهای معمولی با کارت بانکی انجام می گیرد و 
بخشــی از یارانه کالا از محل اعتبار حساب یارانه و 
مابقی از حساب بانکی سرپرست خانوار کم می شود 
و در بیســتم هر ماه باقی مانده اعتبار به حســاب 
سرپرست واریز می شــود. چنانچه تمایل به خرید 
کالای الکترونیکی نبود، همچنان امکان برداشت 

نقدی یارانه واریزی ماه های آینده وجود دارد.

ارزش سبد کالابرگ الکترونیکی

یارانهنقدیهیچکسقطعنمیشود

طی ده ماه؛
دولت بیش از ۳۸۸ هزار میلیارد 

تومان مالیات اخذ کرد
آخرین گــزارش عملکرد مالیاتــی حاکی از 
وصول ۳۸۸ هزار و ۷۳۸ میلیارد تومان درآمد 
مالیات های مستقیم و کالاها و خدمات در ۱۰ 
ماه نخست سال جاری است. آخرین گزارش 
عملکرد مالیاتــی به تفکیــک منابع وصول 
که توسط ســازمان امور مالیاتی از جزئیات 
درآمدها منتشر شــده، حاکی از وصول ۳۸۸ 
هزار و ۷۳۸ میلیارد تومان درآمد مالیات های 
مستقیم و کالاها و خدمات در ۱۰ ماه نخست 
سال جاری است که از این رقم ۱۴۷ هزار و ۱۲ 
میلیارد تومان مربوط به مالیــات بر کالاها و 
خدمات است که حدود ۳۸ درصد درآمدهای 
مالیاتی را در ۱۰ ماه نخســت امسال تشکیل 
می دهد. با نگاهــی به مجمــوع درآمدهای 
مالیاتــی در ۹ ماه نخســت امســال که رقم 
۳۴۸ هزار و ۷۳۸ میلیارد تومان بود، متوجه 
می شویم که درآمد مالیاتی در دی ماه امسال 

برابر با ۴۰ هزار میلیارد تومان بوده است.
بر اساس اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
همچنین با نگاهی به پیش بینی درآمد مالیاتی 
کشور در ســال ۱۴۰۱ که حدود ۴۵۴ هزار 
میلیارد تومان اســت، مجموع درآمد مالیاتی 
پیش بینی شده در بودجه در ۱۰ ماه نخست 
امسال برابر با ۳۷۸ هزار و ۳۳۳ میلیارد تومان 
می شود که درآمد ۳۸۸ هزار و ۷۳۸ میلیارد 
تومانی حاکی از وصول حدود ۱۰۳ درصدی 
مالیاتی نســبت به میزان درآمدهای مالیاتی 
پیش بینی شده در بودجه سال ۱۴۰۱ در ۱۰ 

ماه نخست است.
در حقیقت تاکنون درآمدهای مالیاتی نسبت 
به پیش بینی ها در قانون ۳ درصد هم رشــد 
داشته است. همچنین در بخش مالیات های 
مستقیم، در ۱۰ ماه نخست امسال ۱۵۹ هزار و 
۴۶۰ میلیارد تومان مالیات از اشخاص حقوقی 
وصول شــده و ۶۷ هزار و ۶۰۶ میلیارد تومان 
نیز درآمد مالیاتی حاصــل از درآمدها و ۱۴ 
هزار و ۶۶۰ میلیارد تومان نیز درآمد مالیاتی 
بر ثروت بوده که در این بنــد، درآمد مالیاتی 
حاصل از مالیات بر واحدهای مسکونی خالی 
از سکنه رقم یک میلیارد و ۵۳۳ میلیون تومان 
اســت. همچنین در بخش مالیات بر کالاها و 
خدمات، درآمد مالیاتی حاصل از نقل و انتقال 
خودرو ۶ هــزار و ۶۶۴ میلیارد تومان، مالیات 
شــماره گذاری خودرو ۵ هزار و ۵۸۹ میلیارد 
تومان، مالیات بر ارزش افزوده ۱۰۴ هزار و ۲۴۰ 
میلیارد تومان و مالیات بر فروش سیگار ۳ هزار 
و ۴۹۷ میلیارد تومان بوده اســت. درآمدهای 
مالیاتی مهر ماه، آبان مــاه و آذر ماه به ترتیب 
۵۰، ۴۰ و ۳۷.۷ هزار میلیارد تومان بوده است.

صادرات عسل ایرانی به چین از 
طریق خط مستقیم

مجری طرح توســعه زنبورداری کشــور گفت: 
تفاهم نامه برای صادرات عســل به چین به امضا 
رسیده است و در مرحله اول با تایید پروتکل های 
بهداشتی، ۵۰۰ تا ۲ هزار تن عسل با برند ایرانی به 
این کشور صادر می شــود. تورج صارمی، مجری 
طرح توسعه زنبورداری کشــور اظهار داشت: با 
کشور چین تفاهم نامه ای به امضا رسیده که عسل 
ایرانی به صورت منسجم و تحت یک خط مستقیم 

صادراتی به این کشور صادر خواهد شد.
وی افزود: در مرحله اول بــرای صادرات ۵۰۰ تن 
تا ۲ هزار تن عسل به چین  تفاهم امضا شده است 
که در حال زمینه سازی برای رعایت پروتکل های 
بهداشتی این کشور هستیم. مجری طرح توسعه 
زنبورداری کشــور ادامه داد:  صندوق حمایت از 
زنبورداری کشور عسل مورد نیاز را به طور مستقیم 
از زنبور داران خریداری و موسسه جهاد استقلال 
وزارت جهــاد کشــاورزی زمینه صــادرات این 

محصولات را فراهم می کند.
وی تصریح کرد: با توجه به درخواست طرف چینی 
در خصوص ارســال نمونه های عسل های ایرانی 
و آنالیز آنها اکنون در حــال طی مراحل صادرات 
است  و پیش بینی می شود در آینده نزدیک امکان 
صادرات عســل باکیفیت ایران با ایجاد یک خط 
صادراتی مستقیم و مستمر بین دو کشور ایران و 

چین ایجاد شود.
صارمی گفت: با امکان حضور محصولات تولیدی 
زنبورعسل در چین همچنین امیدواریم در بازارهای 
جهانی بیشتری به ویژه در شرق آسیا از این مسیر 
فراهم شود. مجری طرح توسعه زنبورداری کشور 
اظهار داشت: از شروع دولت سیزدهم تا آبان سال 
جاری میزان صادرات عســل ایران به کشور های 

همسایه حدود ۲۷۰۰ تن بوده است.

اخبار
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وزیر نیــرو از ورود انــرژی تولیــدی نیروگاه های 
تجدیدپذیر به بورس با هدف رونق و سرمایه گذاری 
بیشتر در این حوزه خبر داد. علی اکبر محرابیان در 
حاشیه افتتاح نیروگاه خورشیدی پاسارگاد دامغان در 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: پیش بینی می شود طی 
یک سال آتی شاهد رشد چشمگیر تولید انرژی های 

تجدیدپذیر در کشور باشیم.
وی با بیان اینکه برنامه ریزی شده از سال ۴۰۲ تمامی 
انرژی تولیدی نیروگاه های تجدیدپذیر از بورس ارائه 
شود ادامه داد: قیمت انرژی تولیدی این نیروگاه ها با 
ورود به بورس، در تابلو بورس درج و با تضمین حداقل 
سود و بازگشت سرمایه، قیمت پایه در تابلو درج و از 
این طریق زمینه برای سرمایه گذاری بیشتر در این 
صنعت فراهم می شــود. وزیر نیرو با اشاره به تضمن 
بازگشت سرمایه و سوده شدن ســرمایه گذاری در 
این بخش پیش بینی کرد: رقابت و ســرمایه گذاری 
ها در حوزه انرژی های تجدیدپذیر بسیار افزایش یابد. 
محرابیان با بیان اینکه برنامه ریزی خوبی در این بخش 
در کشور صورت گرفته گفت: تلاش شده با استفاده از 
ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید بستری فراهم شود که 
کل سرمایه گذاری به همراه حداقل سود به سرمایه 
گذاران برگردد. وی تنها راه توسعه این صنعت را سوده 
کردن آن دانســت و ادامه داد: خوشبختانه سرمایه 
گذاران و صنایع بزرگی همچون شرکت های فولادی 
و معدنی به این عرصه وارد شدند و همین نویددهنده 
رشد و توسعه این بخش است. وزیر نیرو از سال آینده 
به عنوان سال توسعه این نیروگاه ها در سطح کشور 
نام برد و اظهار کرد: البته به مــوازات راه اندازی این 
نیروگاه ها از نیروگاه های موردی و کوچک مقیاس 

نیز غافل نشدیم .
محرابیان طراحی نیروگاه های ۵ کیلوداتی در منازل 
را از جمله دیگر تلاش های این وزارتخانه برای افزایش 
ســرمایه گذاری در بخش انرژی های پاک خواند و 
افزود: در این طرح زمینــه درآمدزایی برای خانواده 
های تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی از طریق 
نصب پنل خورشــیدی بر بام منزلشان فراهم شده 
است. ضمن اینکه تسهیلات قرض الحسنه خوبی در 
این بخش نیز فراهم شده و برق تولیدی آنها نیز خرید 

تضمینی شده اســت. این عضو کابینه تصریح کرد: 
مهمترین مولفه برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
در کشور این است که شرایطی فراهم نیم که سرمایه 
گذاری در این بخش دارای صرفه اقتصادی باشــد. 
خوشبختانه با برنامه ریزی که صورت گرفته این مهم 

تضمین شده است.
وی با اشاره به راه اندازی نیروگاه ۱۰مگاواتی دامغان 
گفت: میزان تولید برق این نیروگاه به تنهایی بیش از 
مصرف برق خانگی شهر دامغان است. و در مجموع 
برق خانگی و صنعت و...حدودا ۶۰ تا ۷۰ درصد نیاز 

شهرستان به انرژی را تامین می کند.
محرابیان در پاسخ به پرسشی در ارتباط با مزیت هاای 
این نیروگاه اظهار کرد: مهمترین مزیت این نیروگاه 
این اســت که برخلاف نیروگاه های حرارتی که آب 
زیادی مصرف می کنند، نیاز به هیچگونه آب مصرفی 
ندارد. مزیت دیگر آن این است که نیاز به سوخت ندارد 
و مهمتر از این دو مزیت این نیروگاه ها این است که 
دوستدار محیط زیست هستند و هیچگونه آلایندگی 

در محیط زیست ایجاد نمی کنند.
وی از کشورمان به عنوان یک جغرافیای مستعد برای 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر نام برد و بیان کرد: 
کشور ما دارای گستره بسیار وسیعی است و اراضی 
مســتعد زیادی برای تولید انرژی های تجدیدپذیر 
دارد. ضمن اینکه به طور متوســط کشور ما بیش از 
۳۰۰روز تابشــی دارد. این عضو کابینه سیزدهم با 
اشاره به بهره مندی نیروگاه دامغان از تکنولوزی های 
نوین گفت: صفحات این نیروگاه متحرک هستند و 
متناسب با شعاع تابش خورشیدی تغییر می کنند و 

همین راندمان این نیروگاه را افزایش می دهد.
وزیر نیرو با بیان اینکه تولید برق در این نیروگاه هم در 
رو و هم در پشت صفحات صورت می گیرد اضافه کرد: 
وقتی خورشید به این صفحات می تابد نور خورشیدی 
با برخورد به رنگ سفیدی که ریر صفحات طراحی 
شــده بازتابش می یابد و از همین رو علاوه بر تولید 
برق از طریق تابش به سطح بالایی پنل، با بازتابش آن، 
در پست صفحات نیز زمینه تولید انرژی فراهم می 
شود و از همین رو میزان تولید انرژی در این صفحات 

متحرک و دو سویه به مراتب بیشتر است.

شــورای پول و اعتبار با هدف کمک به افرادی 
که ملک مســکونی در رهن آنها بــه دلیل عدم 
ایفــای تهعدات به بانک تملک شــده اســت، 
 شــرایط واگذاری ملک تملیکی در قالب اقاله، 

را تصویب کرد.
به گزارش بانک مرکزی، در جلسه شورای پول 
و اعتبار، اعضای آن شــورا با هدف مساعدت به 
افرادی کــه بنا به دلایل مختلف طی ســنوات 
اخیر موفق به ایفای تعهدات خــود به بانک ها 
و مؤسســات اعتباری غیربانکی نشــده اند و به 
همین دلیل ملک مســکونی آن ها که به عنوان 
وثیقه تعهــدات در رهن مؤسســات اعتباری 
بوده، به تملک شــبکه بانکی کشــور درآمده، 
موافقت کرد املاک مسکونی یاد شده در صورت 
ارائه درخواســت کتبی مالکان قبلی و موافقت 
مؤسسات اعتباری تحت شــرایط ذیل در قالب 
اقاله به آن ها واگذار گــردد: ۱- ارزش روز ملک 
مســکونی حداکثر معادل یکصد میلیارد ریال 
باشــد.۲- مالک قبلی در زمان ارائه درخواست 
فاقد ملک مسکونی دیگری باشد.۳- چنان چه 
فرآیند تشریفات مزایده برای ملک مسکونی در 
حال انجام باشد، مزایده فروش ملک مسکونی 
تملک شــده، منتهی بــه اعلام برنده نشــده 
باشــد.۴- مالک قبلی یا تســهیلات گیرنده ای 
که ملک مسکونی تملک شده وثیقه تسهیلات 
دریافتی توســط وی بوده، تمامی بدهی خود 
مشتمل بر، مجموع مانده اصل و سود تسهیلات 
تأدیه نشده ای که در ازای آن، ملک مسکونی به 
تملک مؤسســه اعتباری درآمده و وجه التزام 
تأخیر تأدیــه ی دین متعلقــه مطابق مصوبات 
شــورای پول و اعتبار، تا تاریخ واگذاری ملک 
تملک شــده و ســایر هزینه های به روز شده به 
تشخیص مؤسسه اعتباری که مؤسسه اعتباری 
بر اساس اســناد و مدارک مثبته، برای تملک، 
نگهداری و اســترداد ملک مزبور متحمل شده 
اســت را حداکثر ظرف مهلت سی روز از تاریخ 
اعلام مبلغ بدهی توسط مؤسســه اعتباری به 
وی، نقــداً و دفعتاً واحده به مؤسســه اعتباری 

پرداخت نماید. ۵- تمامــی دعاوی مطروحه از 
ســوی مالک قبلی یا تســهیلات گیرنده ای که 
ملک مســکونی تملک شــده وثیقه تسهیلات 
دریافتی توسط وی بوده، علیه مؤسسه اعتباری 
در خصوص تسهیلات مربوط یا ملک مسکونی 
تملک شــده، مختومه گردد. همچنین مالک 
قبلی هم زمــان با واگذاری ملک مســکونی به 
وی باید نســبت به تنظیم ســند رسمی صلح 
دعاوی در آتی نسبت به ملک مسکونی مذکور 
و تســهیلات مربوطه به نفع مؤسسه اعتباری، 
اقدام و نسخه ای از آن را به همراه سایر مدارک 
 و مســتندات مربــوط بــه مؤسســه اعتباری

 ارائه نماید.
ضمناً در صــورت موافقت مؤسســه اعتباری 
به اقالــه ی ملک مســکونی به مالــک قبلی، 
مؤسســه اعتباری باید ظرف مهلــت دو ماه از 
تاریخ دریافت درخواســت مالــک قبلی ملک 
مســکونی تملک شــده، میزان بدهــی مالک 
قبلی یا تسهیلات گیرنده ای که ملک مسکونی 
تملک شده وثیقه تســهیلات دریافتی توسط 
 وی بوده، را به صورت مکتوب بــه مالک قبلی

 اعلام نماید.
همچنین اشخاص مشــمول، حداکثر شش ماه 
پس از ابلاغ مصوبــه مذکور مهلــت دارند که 
درخواســت خــود را بــرای اقاله به مؤسســه 
اعتبــاری مربــوط تســلیم نمایند. شــایان 
ذکر است، بعضاً مشــتریان شــبکه  بانکی بنا 
 به دلایلی قــادر بــه بازپرداخــت بدهی خود

 نیستند. 
لذا بانک یــا مؤسســات اعتبــاری غیربانکی 
نیز پــس از اتخــاذ تمامی روش هــای ممکن 
از جمله؛ مذاکــره و امهال چندبــاره مطالبات 
خــود، چنانچه موفــق به اســتیفای مطالبات 
خود نشــود، به عنوان وکیل ســپرده گذاران و 
در راســتای صیانت از منافع عمومی، به عنوان 
آخرین گام ناگزیــر از مراجعه به مراجع قانونی 
 و تملــک قهــری امــلاک مســکونی توثیقی

 است. 

سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی خاطر نشان 
کرد: در ۲۰ سال گذشته تعداد واحدهای لبنی از حدود 
۱۸۰۰ کارخانه و کارگاه امروز بــه کمتر از حدود ۳۰۰ 
کارخانه لبنی رسیده است. بخشی از این موضوع ناشی 
از همان روند کلی کسب و کار است و علل دیگر را باید 
در اجرای هدفمندی یارانه ها در سال ۸۹ و کاهش تقاضا 
برای تولید و نیز کاهش حاشیه سود صنعت در اثر قیمت 

گذاری دستوری طی یک دهه اخیر جست وجو کرد.
محمدرضا بین طبا در پاســخ به این پرسش که برخی 
گزارش ها از تعطیلی واحدهای تولیدی لبنی حکایت 
می کند تا چه میزان این موضوع را تایید می کنید؟ گفت: 
در ۲۰ سال گذشته تعداد واحدهای لبنی از حدود ۱۸۰۰ 

کارخانه و کارگاه امروز به کمتر از حدود ۳۰۰ کارخانه 
لبنی رسیده است. بخشی از این موضوع ناشی از همان 
روند کلی کسب و کار است و علل دیگر را باید در اجرای 
طرح هدفمندی یارانه ها در ســال ۸۹ و کاهش تقاضا 
برای تولید و نیز کاهش حاشیه سود صنعت در اثر قیمت 

گذاری دستوری طی یک دهه اخیر جست وجو کرد.
وی با بیان اینکه گاهی روند تعطیلی واحدهای تولیدات 
لبنی کند و گاهی با شــتاب انجام می شــد، افزود: به 

نظر می رســد تا زمانی که برای افزایش سرانه مصرف 
و همین طور پرهیز سیاســت مداران از قیمت گذاری 
دستوری فکری نشود، می توان شــاهد ادامه این روند 
بود. در حال حاضر میانگین حدود ۶۰ درصد از ظرفیت 
کارخانه ها زیر بار تولید است حدود ۴۰ درصد از ظرفیت 
خطوط خالی است. بنی طباء با اشاره به تامین بودن بازار 
داخلی، تصریح کرد: در صورت تقویــت قدرت خرید 
مصرف کنندگان و آگاهی رســانی در خصوص مصرف 

محصولات لبنی باز هم مشکلی در تامین نخواهیم داشت 
اما بطور کلی رویکردها در صنعت نشان می دهد که کشور 
ما متاثر از بسیاری از عوامل ازجمله تحریم ها، بیش از 
آنکه بر محصولات نهایی در صادرات متمرکز باشد در 
صادرات محصولات اولیه مثل شیرخشک، خامه و کره 
فله تمرکز دارد. این بدان معناســت که ما در بازارهای 
صادراتی، سبد محصولات نهایی را به رقبا واگذار کرده و 
در حال تامین مواد اولیه آنها هستیم. به گفته سخنگوی 
انجمن صنایع فرآورده های لبنی؛ برای تقویت ســرانه 
مصرف راهی جز فرهنگ ســازی از یک سو و از سوی 
دیگر اتخاذ سیاست های حمایتی مانند سبد کالا یا شیر 

مدارس نداریم.

شرایط بازگشت خانه های مصادره ای از بانک ها به مردم ورود نیروگاه های تجدیدپذیر به بازار بورس

تولیدکنندگان با ۶۰ درصد ظرفیت فعالیت می کنند

کاهش شدید واحدهای تولید لبنیات 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

سرپرست اداره کل صمت استان تهران اعلام کرد که از ابتدای سال 
تاکنون ۳۶ مجوز و پروانه فعالیت صنعتی دانش بنیان با اشتغال ۷۴۶ 

نفر صادر شده است.
به گزارش اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان تهران، »محمود 
سیجانی« سرپرست اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان تهران، 
ضمن بیان مطلب فوق افزود: صــدور پروانه های دانش بنیان در ۱۰ 
ماهه امسال نســبت به سال قبل رشــد ۱۴۰ درصدی داشته است 

که با توجه به شــعار ابلاغی مقــام معظم رهبری در ابتدای ســال 
۱۴۰۱ »تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین« نشــان از عزم جدی 
ســرمایه گذاران و نخبگان بخش صنعت در ارتقای جایگاه تولیدات 

دارای تکنولوژی بالا است.
وی در ادامه تصریح کرد: وضع موجود واحدهای صنعتی دارای پروانه 
دانش بنیان در سطح اســتان ۲۶۶ واحد با اشتغال ۹۳۰۰ نفر است 
که عمده گروه کالایی این واحدها شامل محصولات دارویی، برق و 

الکترونیک، لوازم و تجهیزات پزشکی و ارتوپدی، تجهیزات مخابراتی، 
خودرو، لوازم قطعات برق خودرو و دســتگاه های الکترومغناطیسی 
است. ســیجانی همچنین گفت: در تهران ۱۲ پارک فناوری وجود 
دارد که پاسخگوی حجم درخواســت های ارسالی نبوده زیرا اساس 
شرکت های دانش بنیان برپایه تحقیق و تولید شکل گرفته و ارتباط 
آنها با بخش صنعت ضروری است، پس باید به سمت توسعه و رونق 

این واحدها حرکت کنیم.

برخی از فعالان بازار طلا و ســکه در حالی معتقدند 
که بازارســاز در دهه فجر اجازه افزایش قیمت طلا 
و ســکه را نمی دهد که محمد کشــتی آرای، نایب 
رئیس ســابق اتحادیه طلا و جواهر تهران می گوید: 
با توجه به ثبات نســبی قیمت طلا و سکه در هفته 
اخیر، الان بهترین زمان برای خرید طلا و سکه است. 
مشاهدات از بازار طلا و سکه نشان می دهد قیمت ها 
در بازار با افزایش نسبی نسبت به روز سه شنبه همراه 
بود. اما برخلاف روز سه شنبه که قیمت سکه امامی 
طلایه دار افزایــش قیمت بود، این بار ســکه طرح 
جدید ۵۰ هزار تومان عقب نشینی کرد تا سکه بهار 
آزادی با افزایش ۱۰۵ هزار تومانی نسبت به روز سه 
 شــنبه، پرچمدار بازار ســکه در روز چهارشنبه ۱۲ 
بهمن ۱۴۰۱ باشد. قیمت طلا نیز که روز سه شنبه را 
کاهشی به پایان رسانده بود، تغییر جهت داد و شاهد 
افزایش قیمت بود. این در حالی است که محمد کشتی 
آرای، نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران 
به اقتصاد ۲۴ گفت: روز سه شنبه قیمت جهانی طلا با 
کاهش ۲۲ دلاری همراه شد و این کاهش قیمت اونس 
طلا، سکه را وارد کانال ۲۳ میلیون تومانی کرد؛ ولی 
چهارشنبه مجددا قیمت جهانی طلا ۲۰ دلار افزایش 

یافت و همین عامل موجب ورود ســکه به کانال ۲۴ 
میلیون و طلا به گرمی یک میلیون و ۱۲۰ هزار تومانی 
شد. اما سوال اصلی این اســت که با آغاز دهه فجر و 
نزدیک شدن به پایان سال و آغاز خریدهای نوروزی، 

آیا الان زمان مناسبی برای خرید طلا و سکه است؟
محمد کشتی آرای گفت: بعد از نوسانات شدید قیمتی 
طلا و سکه در هفته های گذشته، هفته آرامی را در این 
بازار پشت سر گذاشتیم. نایب رئیس سابق اتحادیه 
طلا و جواهر ادامه داد: نخست، قیمت جهانی طلا و در 
وهله دوم قیمت دلار و ارز و سوم، عرضه و تقاضا تعیین 
کننده قیمت طلا و سکه در بازار داخلی است. بعد از 
نوسانات شدید قیمت دلار در هفته های گذشته، با 
توجه به کنترل قیمت دلار و ارز در هفته اخیر توسط 
بانک مرکزی، عامل نخست موثر در افزایش قیمت طلا 

در بازار داخل تا حدودی کنترل شده است.
این کارشناس طلا و سکه در پاسخ به سوال اقتصاد 
۲۴ که آیا الان زمان مناسبی برای خرید طلاست یا نه، 
گفت: اتفاقات غیرقابل پیش بینی یا تحولات غیرقابل 
پیش بینی در دست کسی نیســت که بتوانیم تاثیر 
آن ها را بر بازار ببینیم، اما جدا از این مسائل، روند بازار 

طلا و سکه در کوتاه مدت قابل رصد است.

با تلاش مدیرعامل شرکت دخانیات ایران عملیات 
تولید سیگار بهمن در زیمباوه آغاز می شود.  محمد 
شیخان مدیرعامل شــرکت دخانیات ایران در سفر 
به زیمباوه با وزیر کشاورزی این کشور دیدار و گفتگو 
کرد. در این دیدار دوستانه مدیرعامل شرکت دخانیات 
ایران و وزیر کشاورزی زیمباوه با اشاره با رویکرد تعاملی 
دو کشــور بویژه در مجامع بین المللی، بر همکاری 
مشترک بخصوص در زمینه کشت و تأمین توتون و 

تولید سیگار بهمن در زیمباوه توافق کردند.
امکان خرید توتون بی واسطه و مستقیم از کشاورزان 
و شرکت های زیمباوه ای، عقد قرارداد پیمان کشت 
تولید توتون توسط شــرکت ها و کشاورزان زیمباوه 
ای، انجام اقدامات اولیــه جهت صادرات محصولات 
دخانیات به زیمباوه، شــروع عملیات تولید سیگار 
بهمن در زیمباوه، ایجاد لاین مطالعاتی مشترک بین 
انســتیتو تحقیقاتی تیرتاش دخانیات ایران و مرکز 
تحقیقات توتــون )TRB( زیمبــاوه، اعلام آمادگی 
شرکت های زیمباوه ای جهت صادرات توتون خود به 
کشورهای حوزه آسیای میانه از طریق زیرساخت های 
شرکت دخانیات ایران و سفر وزیر کشاورزی زیمباوه و 
مدیران سازمان های مربوط به صنایع کشت و فرآوری 

توتون به ایران برای عقد قرارداد از جمله محورهای 
این گفتگو بود.

در این دیدار وزیر کشــاورزی زیمباوه، ضمن تاکید 
بر سهم بیش از ۲۵ درصدی کشــت توتون دنیا در 
این کشــور، بر آمادگی تعامل مستقیم و بی واسطه 
با شــرکت دخانیات ایران در تأمین بخشی از توتون 
مصرفی این شرکت تاکید کرد. با این همکاری شاهد 
حرکت در مسیر پایان انحصارگرایی در حوزه خرید 
توتون در شرکت دخانیات ایران خواهیم بود و کریدور 
کشت، فرآوری و صادرات توتون بین شرکت دخانیات 

و وزارت کشاورزی زیمباوه ایجاد خواهد شد.
همچنین حذف واسطه های به جامانده از دولت قبل 
در زنجیره تأمین توتون های خارجی شرکت دخانیات 
ایران و انتقال تجربیات زنجیره ارزش شرکت دخانیات 
از بذر تا ســیگار به شــرکتهای زیمباوه ای از دیگر 
دستاوردهای مهم این سفر بوده است. در این سفر که 
هیأتی متشکل از معاون بازرگانی و اقتصادی، معاون 
تولید و مدیر کشت فراسرزمینی شرکت دخانیات، 
مدیرعامل این شرکت را همراهی می کردند، مقرر شد 
با برنامه ریزی شرکت دخانیات ایران، عملیات تولید 

سیگار بهمن در زیمباوه، آغاز شود. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تحقق وعده دولت 
سیزدهم مبنی بر ایجاد سالانه یک میلیون شغل در 
کشور خبر داد و افزود: به یاری خداوند این وعده در 
سال اول فعالیت دولت محقق شده است. سید صولت 
مرتضوی، در حاشــیه افتتاح پروژه های بهداشتی و 
درمانی استان کرمانشاه، در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه اشتغال یکی از مهمترین اولویت ها و دغدغه های 
دولت سیزدهم است، گفت: در همین راستا از همان 
روزهای نخست فعالیت دولت، ایجاد اشتغال به عنوان 
یکی از اولویت ها و برنامه های مهم در دستور کار قرار 
گرفت. وی به وعده دولت سیزدهم مبنی ایجاد سالانه 
یک میلیون فرصت شغلی در کشور اشاره کرد و افزود: 
به یاری خداوند این وعده در سال اول فعالیت دولت 
محقق شــد و بیش از یک میلیون فرصت شغلی در 

کشور ایجاد شده است.
مرتضوی با اشاره به نقد برخی افراد در این زمینه گفت: 
برخی افراد در برخی رســانه ها به دلیل عدم اطلاع 
کافی در این زمینه نقدهایی وارد کرده اند، درحالیکه 
این دستاورد بزرگ به شیوه های مختلف قابل راستی 
آزمایی است.وزیر کار گفت: در وهله اول در ستاد وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی و نیز ادارات کل این وزارت 

در سطح استانها ســامانه "رصد" فعال است که این 
سامانه نشان می دهد در هر منطقه و بخش و واحد و .. 
چه تعداد شغل ایجاد شده است. مرتضوی گفت: این 
آمادگی را داریم که از طریق این سامانه نشان دهیم که 
تعداد اشتغال ایجاد شده در هر بخش و هر شهرستان 
و هر واحد و.... چقدر بوده است.وزیر کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی خاطرنشان کرد: جدای از این مسئله، آمار 
اشتغال ایجاد شده به ســه شیوه قابل راستی آزمایی 
است.مرتضوی گفت: در شیوه اول می توان به شیوه 
تصادفی بصورت تلفنی، پیامکی و نظارت های میدانی 
راستی آزمایی کرد که اشتغال ایجاد شده صحت دارد 
یا خیر. وی افزود: شیوه دوم گزارش های اخیر مرکز 
آمار ایران است که موید ایجاد یک میلیون شغل در 
کشور با احتساب میزان بازنشستگی و ریزش نیروهای 
کار است.مرتضوی خاطرنشــان کرد: شیوه سوم هم 
آمار بیمه شدگان تامین اجتماعی است و مسئولان و 
اهالی رسانه در هر استان می توانند در محل بیمه تامین 
اجتماعی استان خود حاضر شده و آمار بیمه شدگان 
جدید را بررسی کنند و معدل این بیمه شدگان نشان 
می دهد که ما از ایجاد یک میلیون فرصت شغلی در 

سال هم عبور کرده ایم.
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 قیمت خودرو در هفته های اخیر با نوسانات زیادی 
همراه شد. بازار اما در رکود به ســر می برد و خرید و 
فروشی در آن صورت نمی گیرد. محمدرضا حامدی، 
کارشناس صنعت خودرو می گوید: »نیمه بهمن ماه 
بازار خودرو از رکود خارج می شــود.« قیمت خودرو 
صفر داخلی روز پنجشنبه، ۱۳ بهمن ۱۴۰۱، با توجه به 
آمار و قیمت روزانه سایت دیوار با تغییراتی همراه شد.

بررسی ها نشان می دهد در روزهای گذشته قیمت 
خودرو در سایت ها و مراکز خرید و فروش خودرو، روند 
نوسانی را در پیش گرفته است. محمدرضا حامدی، 
کارشناس صنعت خودرو، گفت: »بازار خودرو نسبت 
به سال گذشته در همین زمان، در وضعیت رکودی 
قرار دارد. در حال حاضر سطح معاملات بسیار پایین 
اســت و عرضه خودرو به بازار همچنان قطره چکانی 
صورت می گیرد. عرضه خــودرو در بورس کالا نیز تا 

کنون تاثیری بر روند بازار نداشته است.«
او افزود: »نوســانات دلار نیز بر قیمت خودرو تاثیر 
گذاشته است. هم گام با نوسانات دلاری، نرخ خودرو 
نیز تغییر می کند.«این کارشناس صنعت خودرو گفت: 
»پیش بینی می شود از اواسط بهمن ماه بازار مجددا 

رونق بگیرد و سطح معاملات بالا برود.«
قیمت خودرو صفــر داخلی در لحظــه نگارش این 
گزارش در بازار ایران به این شرح است: پراید ۱۱۱ که 
تولید آن مدت هاست متوقف شده، دیروز کانال شکنی 
کرد و وارد بازه ۳۰۰ میلیون تومانی شد. صبح امروز 
مجدداً به کانال قبلی بازگشت و با پنج میلیون تومان 
کاهش نسبت به روز گذشته به قیمت ۲۹۵ میلیون 

تومان رسید.
پراید ۱۳۱ نیز امروز ســه میلیون تومان ارزان شد و 
اکنون با نرخ ۲۸۵ میلیون تومان عرضه می شــود.
گفتنی است اوایل ســال جاری بود که پراید رکورد 

جدید قیمتی را در کارنامه خود ثبت کرد. این خودرو 
در کمتر از یک سال ۱۰۰ میلیون تومان گران شده 

است.
تارا اتوماتیک هم که این روزها با افزایش قیمت قابل 
توجهی همراه شده است، طی چند روز گذشته روند 
نوسانی به خود گرفت. این خودرو امروز چهار میلیون 
تومان گران و با نرخ ۷۹۰ میلیون تومان در بازار خرید 
و فروش شد.در میان نوسانات بازار پژو ۲۰۷ اتومات 
امروز ۶ میلیون تومان افزایش قیمت را تجربه کرد و 

در محدوده ۷۹۵ میلیون تومان قیمت گذاری شد.
دنا معمولی هم امروز در نرخ ۶۲۸ میلیون تومان ثابت 
ماند.پژو پارس اتوماتیک که در روزهای گذشته جهش 
قیمتی زیادی را تجربه کرد، امروز به نرخ ۶۰۵ میلیون 
تومان در بازار خودرو کشور رسید.حالا این پرسش 
مطرح است که خودروهای پرطرفدار ایرانی امروز با 
چه قیمتی معامله شــدند؟تیبا هاچ بک  پلاس که از 
خودروهای پرطرفدار است، صبح امروز، پنجشنبه، 

در محدوده ۳۱۶ میلیون تومان قیمت گذاری شد.
قیمت پــژو ۲۰۶ تیپ ۲ که در روزهای گذشــته با 
کاهش قیمت مواجه شده بود، امروز سه میلیون تومان 
افزایش قیمت را تجربه کرد و با نرخ ۴۶۴ میلیون تومان 
به فروش می رسد. تیپ ۵ این مدل پژو نیز مجددا وارد 
کانال پایین تر شــد و به ۴۹۵ میلیون تومان رسید.

کوییک که جایگزین پراید شــده و به قشر متوسط 
جامعه اختصاص یافته، در روزهای گذشــته رکورد 
جدیدی را ثبت کرد و وارد کانال جدیدی شد. قیمت 
این خودرو به ۳۱۲ میلیون تومان رسید. در این میان، 
شاهین G که در ماه های گذشته به مرز ۶۰۰ میلیون 
تومان نیز رســیده بود، امروز با چهار میلیون تومان 
افزایش قیمت نســبت به روز گذشته با قیمت ۵۱۶ 

میلیون تومان عرضه شد.

طبق آخرین نرخنامه اتحادیه میوه و ســبزی قیمت 
عمده هر کیلوگرم پیاز در کمتر از یک هفته تا ۷ هزار 
تومان افزایش داشته است. با این شرایط به نظر می رسد 
بار دیگر پیاز رکورد دار افزایش قیمت در گروه کالا های 
خوراکی سبزیجات و حبوبات باشد. براساس گزارش 
مرکز آمار ایران درباره تغییرات متوسط قیمت اقلام 
خوراکی منتخب در مناطق شــهری کشور، در دی 
ماه ســالجاری در گروه کالا های خوراکی سبزیجات 
و حبوبات بیشترین افزایش قیمت نسبت به ماه قبل 
مربوط به " پیاز " با ۴۳، ۹ درصد، " بادمجان" با ۲۹. ۵ 
درصد و " کدو سبز" با ۱۶. ۳ درصد است. طبق آخرین 
نرخنامه اتحادیه میوه و ســبزی به نظر می رسد پیاز 
مانند ماه گذشــته بار دیگر در بهمن ماه سال جاری، 
رکورد دار گرانی در گروه کالا های خوراکی سبزیجات 
و حبوبات باشد. در نرخنامه اتحادیه میوه و سبزی که 
در ابتدای ماه جاری منتشر شده بود، قیمت عمده هر 
کیلوگرم پیاز زرد در میادین با افزایش ۲ هزار تومانی 

در ســقف قیمت به ۱۸ هزار تومان، هر کیلوگرم پیاز 
سفید با افزایش ۲ هزار تومانی در سقف قیمت به ۱۸ 
هزار تومان و هر کیلوگرم پیــاز قرمز با افزایش ۲ هزار 
تومانی در سقف قیمت به ۲۲ هزار تومان رسیده بود. در 
نرخنامه جدید این اتحادیه، قیمت عمده هر کیلوگرم 
پیاز زرد در میادین بار دیگر افزایش یافت و با افزایش 
۵ هزار تومان در کف قیمت و ۷ هزار تومان در سقف 
قیمت از ۱۰ تا ۱۸ هزار تومان به ۱۵ تا ۲۵ هزار تومان، 
هر کیلوگرم پیاز سفید با افزایش ۵ هزار تومان در کف و 
۷ هزار تومان در سقف قیمت از ۱۰ تا ۱۸ هزار تومان به 
۱۵ تا ۲۵ هزار تومان و هر کیلوگرم پیاز قرمز با افزایش ۳ 
هزار تومان در کف و ۶ هزار تومان در سقف قیمت از ۱۵ 
تا ۲۲ هزار تومان به ۱۸ تا ۲۸ هزار تومان رسید. گفتنی 
است خرده فروشی ها مجاز به افزودن ۳۵ درصد سود به 
قیمت عمده هستند. در صورت ادامه این شرایط به نظر 
می رسد،بار دیگر پیاز رکورد دار افزایش قیمت در گروه 

کالا های خوراکی سبزیجات و حبوبات باشد.

معاون بین الملل بانک مرکزی 
گفت: ۱۰۶ بانک غیرروسی 
در ۱۳ کشور، تمام بانک های 
روسیه و تمام شعب بانک های 
روسیه که در کشورهایی دیگر 
فعال هستند و به SPFS دسترسی دارند اکنون به سپام 
متصل هستند و بانک های ایرانی از سوئیفت بی نیاز شدند.  
دکتر کریمی؛ معاون بین الملل بانک مرکزی با بیان اینکه 
چون شبکه پیامرسان روسیه به شبکه پیام رسان ایران 
متصل شده است در نتیجه هر کسی که عضو آن شبکه 
است، به شبکه ما هم متصل شده اند و بالعکس بانک های 
ایرانی هم می توانند با آن بانک ها متصل شــوند، گفت: 
شبکه پیام رســان بانکی ایران به نام سپام که متعلق به 
بانک مرکزی ایران اســت و همه بانک های ایرانی عضو 
این شبکه هســتند و از این طریق پیام های استاندارد 
بانکی را با یکدیگر مبادله می کنند به شبکه مشابه آن 
در روســیه که متعلق به بانک مرکزی آن کشور است و 
همه بانکها روسیه همه به آن متصل هستند به هم متصل 
شده اند بر اساس این شبکه، هر بانک ایرانی در صورت 
لزوم پیامی را با یک بانک روس و یا هر بانکی که عضو این 
شبکه است، می تواند تبادل کنند. وی افزود: این پیام ها 
عمدتا مبتنی بر استاندارد پیام های سوئیفتی است ضمن 
آنکه تعداد بانک های روسیه چند صد بانک است و تعداد 
بیش از ۱۰۰ بانک غیر روسی در ۱۳ کشور دنیا به این 
شبکه متصل هستند. معاون بین الملل بانک مرکزی در 
خصوص وجه تمایز اتصال بانک های ایرانی  با دیگر بانک 
های غیرروسی تصریح کرد: اتصال بانک های غیرروسی 
در این شبکه به صورت عضویت است یعنی یک بانکی با 
امضا قرارداد و پذیرفتن شرایطی برای تبادل پیام به این 
شبکه متصل می شود ولی اتصالی که ما برقرار کردیم 
اینگونه نیســت که بانکهای ایرانی عضو شبکه روسیه 
بشوند بلکه بانکهای ایرانی عضو شبکه سپام شبکه ملی 
جمهوری اسلامی هستند ولی این شبکه این امکان را 
دارد که به یک شبکه دیگری متصل شود ضمن آنکه به 

لحاظ فنی این زیر ساخت نیز فراهم شده است. وی افزود: 
به زبان ساده می توان گفت بانک های ایران و روسیه اگر 
بخواهند با یکدیگر تبادل پیام استاندار سوئیفی داشته 

باشند اینها نیازی به شبکه سوئیفت ندارند.
 

سال 98 فقط یک بانک روسی عضو سپام بود
کریمی درباره رفع شــبهه این موضوع که در ســالیان 
گذشته نیز تفاهم نامه ای در این زمینه بین ایران و روسیه 
منعقد شده لیکن اجرایی نشده است، گفت: اتفاقی که 
در سال ۱۳۹۸ گفته شــده که حادث شده است به این 
صورت است که  یک بانک تک شــعبه ای در روسیه در 
آن سال توافق شد که به شبکه سپام ایران از طریق یک 
عضویت دسترسی پیدا کند که البته این عضویت استفاده 
نشد زیرا ملاحضات فنی وجود داشت که  در نهایت این 

موضوع در نیمه اول سال ۱۴۰۰ عملیاتی شد.
وی تاکید کرد: لذا تفاوت کار مشخص است حالا اگر ان 
زمان گفته شده که شبکه ایران به روسیه متصل شده 
بود اینگونه نیست بلکه قرار شد یک بانک تک شعبه ای 
روسی در شبکه سپام عضوشود. اکنون صبحت از یک 
بانک نیست که یک بانک روس عضو شبکه سپام شود یا 
چند بانک ایرانی عضو شبکه روسیه بشوند بلکه صحبت 

از اتصال دو شبکه پیام ملی دو کشور است.

معاون بین الملل بانک مرکزی با بیان اینکه یک برداشت 
اشتباهی از صحبت های بنده در چند روز گذشته شده 
است و اینگونه منعکس شده که بنده گفته ام شبکه های 
پیام رسان ملی دو کشور به هم متصل شدند گفت: برخی 
تصور کردند که منظور اتصال شبکه پیام رسان بانک ملی 
دو کشور است در حالی که منظور از ملی در اینجا بومی 
و سیستمی که متعلق به کشور ما است نه یک سیستم 

واسطه ای خارجی مثل سوئیفت است.
این مقام مسئول بانک مرکزی خاطرنشان کرد: اینکه 
قبلًا بخاطر عضویت داده شدن یک بانک تک شعبه ای 
گفته شده شبکه پیام رسان ایران به روسیه متصل شده 
است این را همان کسی که این جمله بیان کرده است 
باید پاســخ دهد که چرا بزرگ نمایی کرده است ضمن 
آنکه در سال ۱۳۹۸هم عملیاتی نشد و در سال ۱۴۰۰ 

تبادل پیام شده است.
 

بانک مرکزی در دولت سیزدهم شبکه سپام 
را عملیاتی کرد

معاون بین الملل بانک مرکزی با بیان اینکه چرا در ان زمان 
اینگونه بیان شده است، تصریح کرد: این موضوع به تفاوت 
»بیان« تا »عمل« است در گذشته توافق اتصال یک بانک 
تک شعبه ای روسی به شبه سپام اینگونه بیان شده است 

این دلیل نمی شود که این اتفاق عملی الان نیز زیر سوال 
رود این را باید فردی که اینگونه بزرگ نمایی کرده الان 

باید توضیح دهد.
کریمی در پاسخ به این ســوال که چه کشورهایی  غیر 
روسی در این شــبکه عضو هســتند گفت: با بررسی 
کارشناســی و تحقیقی می توان اسامی این کشورها را 
یافت علی القاعده کشورهای حوزه اوراسیا، آسیای میانه 
و یکی دو کشــور خارج از این حوزه ها عضو این شبکه 
هستند.وی افزود: به هر حال حوزه زیرساخت روسیه که 
این شبکه را ایجاد کرده اند و بانکها عضو ان هستند این 

شبکه به شبکه ملی ما متصل شده است.
معاون بین الملل بانک مرکزی در پاســخ به این سؤال 
که یک بانک روسی برای مشــتریان خود امکان انجام 
تراکنش های بانکی بین المللی  با ایران را  فراهم کرده 
اســت، گفت: در رابطه با اینکه یک بانک روس در چند 
روز گذشــته این خدمت را انجام داده الزاماً ارتباطی با 
زیرساخت فنی سپام ندارد بلکه از طریق تلکس یا ایمیل 

قادر هستند پیام مبادله کنند.
وی افزود: ولی این موضوعی که اخیراً به مرحله اجرا درآمد 
با یک خدمتی که یک بانک روسی ادعا کرده است که الان 
قابل تایید یا رد نیست، تناقضی ندارد.معاون بین الملل 
بانک مرکزی اعلام خبر  ارائه خدمت یک بانک روسی 
برای مشتریان فارغ از شبکه سپام را خبر خوشایند خواند 
و گفت: اینکه یک بانکی خدمت ریالی برای ایرانی ها ارائه 
می دهد خبر خوبی اســت و اراده دو کشور بر این است 
اما در این موضوع ارتباطی با زیرساخت های فنی سپام 
ندارد. کریمی در پاسخ به این سوال که در سال ۱۴۰۰ دو 
عضو اتاق بازرگانی ایران و روسیه در نشست خبری بیان 
کردند، ارتباط بانکی با ترکیه برقرار است و شبکه بانکی 
ایران با روسیه متصل است آیا منظور همان یک بانکی 
است که عضو سپام بوده است؟ گفت: بله احتمالاً منظور 
همان بانک تک شعبه ای عضو شبکه سپام بوده است 
البته همان دوستان باید در این زمینه موضع گیری کنند 

و بنده نمی توانم راساً تایید یا تکذیب کنم.
 وی افزود: گاهی بیان عام می شود و موجب این سو تفاهم 
می شود وقتی می گوییم ارتباط برقرار است ایا این بدان 
معنا است که منظور حساب های کارگزاری فعال است؟! 
یا یک زیرســاخت فنی وجود دارد که تبادل پیام انجام 
می شود؟ یا به معنای این است که تجارتی برقرار است 
؟ اینکه ارتباط برقراراســت باید از سوی گوینده خیلی 
شفاف توضیح داده شود حتی تعدادی از بانک های ایران 
و روسیه در شرایط تحریم هم فعال بودند و در چارچوب 

توافق و قراردادها کار می کردند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۰۶ بانک غیرروسی در ۱۳ کشور به سپام ایران متصل شدند

بانک های ایرانی بی نیاز از سوئیفت
بازارخودروازرکودخارجمیشود؟

افزایشقیمت۷هزارتومانیپیازدریکهفته

مشاور وزیر اقتصاد با تشــریح جزئیات مرحله دوم طرح هوشمندسازی سازی 
یارانه آرد و نان گفت: شناورسازی ســهمیه آرد نانوایان بر اساس عملکرد آنها، 
مشــارکت مردم در نظارت بر عملکرد نانوایان و تکمیل داده ها از این طریق و 
افزایش کمک هزینه پرداختی عملیاتی خواهد شد. محمد جلال؛ مشاور وزیر 
امور اقتصادی و دارایی با تشریح آخرین وضعیت هوشمند سازی یارانه آرد و نان 
گفت: این طرح از مهر ماه سال گذشته آغاز شد؛ بزرگترین قلم یارانه ای دولت 
یارانه نان و آخرین سنگر معیشتی مردم است و برای اینکه بتوانیم منابع تخصیص 
یافته به حوزه نان را بهینه مصرف کنیم جلوی هدر رفت آن را بگیریم و اتلاف نان 

رو کاهش بدهیم برنامه ریزی را آغاز کردیم.
وی با اشــاره به آغاز تجهیز نانوایی های کشــور به کارتخوان های هوشمند از 
اردیبهشت ماه سال جاری گفت: اتفاق کم نظیری که در کشور رقم خورد همراهی 
بالای عزیزان خباز و نانوا در این طرح بود به گونه ای که در کمتر از ۱۰۰ روز کلیه 

نانوایی های کشور به زیرساخت مذکور تجهیز شدند.
وی تاکید کرد: ما در این طرح در نظر داشــتیم تا زنجیره داده های حوزه گندم 

آرد و نان را تکمیل کنیم چرا که داده های حوزه گندم و آرد به صورت دقیق در 
سامانه های وزارت جهاد کشاورزی وجود داشت اما زنجیره تبدیل شدن آن فاقد 
داده های قابل اتکا بود. جلال افزود: پیاده شدن این طرح باعث شد که امروز ما با 
دقت بسیار بالایی مشاهده کنیم فعالیت ها و داده هایی که حوزه تولید نان چگونه 
است تا بتوانیم برنامه ریزی های مربوط به هوشمندسازی توزیع آرد و مدیریت 

در شبکه را انجام دهیم.
مشاور وزیر اقتصاد با بیان اینکه زیرساخت مستقر شده پذیرش اجتماعی مردم 
و پذیرش عمومی نانوایان را به همراه داشــته، افزود: روزانه بیش از ۱۰ میلیون 
تراکنش خرید نان در کشور انجام  می شود. وی یادآور شد: بنای ما در مرحله اول 
یک قدم برای ترمیم هزینه ها و اقتصاد نانوایان بود که به شکل یک کمک هزینه 
در پایان هر شب به آنها پرداخت می شد؛ در سمت مردم هیچگونه تغییری را از 
ابتدای طرح نداشتیم؛ چه در افزایش قیمت نان و چه سهمیه بندی و محدودیت 
در خرید نان که در ادامه طرح هم این دو رکن اساسی تداوم خواهد داشت که 

آزادسازی قیمت نان و محدودیت در خرید مردم مطرح نیست.

مشــاور وزیر اقتصاد با بیان اینکه میزان یارانه گندم در حوزه تولید نان در سال 
۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ حدود ۵۰ درصد افزایش داشته است، تاکید کرد: تا 
امروز نیز ۱۵ درصد عملکرد نانوایان بر روی کارتخوان های هوشمند مبنایی بوده 
که در پایان هر شب به حســاب نانوا واریز شده و ما در مرحله جدید طرح آماده 
ترمیم این کمک هزینه برای جبران خلاء درآمدی نانوا و صیانت از چرخه تولید 

و عرضه نان و در نهایت صیانت از معیشت مردم هستیم.
مشاور وزیر اقتصاد گفت: در مرحله اول بیش از ۷۶ هزار نانوایی در کشور که فقط 
۱۸ هزار مورد از آنها در روستاهای کشور بودندبه این زیرساخت متصل شدند؛ 
زیر ساختی که پایداری ارتباطی بالای داده مستقل از اینترنت را دارد و ملاحظات 
لازم در خصوص اینکه به هیچ وجه در ذهن مردم ایجاد تنش نشود، در نظر گرفته 
شده است. وی با اشاره به شناورسازی تخصیص سهمیه آرد به نانوا در مرحله دوم، 
تصریح کرد:در مرحله دوم نانوا به میزان عملکردی که در حوزه کیفیت و کمیت 
تولید دارد می تواند از سهمیه بیشتری بهره مند شود و اقتصاد نانوا در تولید نان 

مرغوب و باکیفیت و عرضه مناسب به مردم تقویت می شود.

جلال تاکید کرد: برای مردم نیز یک برنامک )اپلیکیشن( هوشمند در نظر گرفته 
شده تا هم سوابق خرید خود را ملاحظه کنند و هم درباره سوابق عملکرد نانوا 
مطلع شــده و نظر خود را بیان کنند. وی میزانی که برای  بهره مندی بیشتر از 
سهیمه آرد بر اساس عملکرد نانوا در نظر گرفته شده را فعلا ۱۰ درصد دانست و 
گفت: البته این عدد ثابت نیست و از همین ماه به تدریج انجام شده و در برخی 
از اســتان ها در پایان این ماه آغاز خواهد شد و حتماً اطلاع رسانی های پیامکی 
مستقیم به نانواها خواهیم داشــت که حاوی نکات آموزشی و موارد لازم برای 
جدی گرفتن استفاده از کارتخوان ها، صیانت از سلامت تراکنش ها و دقت در 

درصد تراکنش ها خواهد بود.
وی اظهار امیدواری کرد که این  رویکرد فرصت هــای تولید نان را برای نانوایی 
که کیفیت و انگیزه تولید دارد اما با محدودیت تامین آرد در تولید مواجه بوده، 
افزایش دهد و محدودیت ها به تدریج رفع شود. جلال از افزایش دو برابری کمک 
هزینه ۱۵ درصدی پرداختی به نانوایان هم در مرحله دوم خبر داد و گفت: تلاش 

می شود تا خلاء درآمدی نانوا با وضعیت بهتری جبران شود.

آزادسازی قیمت و سهمیه بندی نان انجام نخواهد شد

آغازشناورسازیسهمیهآردنانوایان
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افزایش آگهی استخدام گروه های هکری
محققان امنیتی با بررسی دارک وب، شمار رو به رشد آگهی های پیشنهاد شغل 
مربوط به امنیت سایبری را مشاهده کرده اند. شرکت کاسپرسکی که بازار مشاغل 
دارک وب در فاصله ژانویه سال ۲۰۲۰ تا ژوئن سال ۲۰۲۲ را بررسی کرده است، 
۱۵۵ گروه را شناسایی کرده که آگهی اســتخدام داشته اند. این بررسی، افزایش 
هشدار دهنده در مارس سال ۲۰۲۰ را نشان داد که به گفته کاسپرسکی، احتمالا 
ناشی از قرنطینه و محدودیت های وضع شده در شرایط پاندمی کووید بود که باعث 

شد بسیاری از افراد به دنبال مشاغل جایگزین باشند.
از حدود ۲۰۰ هزار آگهی استخدام که در گروه های دارک وب در این دوره بیش 
از دو ساله منتشر شد، ۴۱ درصد در سال ۲۰۲۰ بود. شمار آگهی های پست شده 
در نخستین ماه های سال ۲۰۲۱، کاهش پیدا کرد اما با افزایش زمزمه ها درباره 
احتمال وقوع رکود اقتصاد جهانی، این آگهی ها دوباره افزایش پیدا کردند. به علاوه، 
درخواست زیادی برای طراح برنامه وجود داشــت و تقریبا دو سوم از آگهی های 
مورد بررسی، مربوط به استخدام طراح بود. برای متخصصان و طراحان حمله هم 

تقاضای بالایی وجود داشت.
به منظور جذب افراد متقاضی کار از شغل های قانونی، این آگهی های استخدام 
شرایط جذابی نظیر دورکاری )۴۵ درصد(، اشتغال تمام وقت )۳۴ درصد( و برنامه 
منعطف )۳۳ درصد( را پیشنهاد می کردند. این گزارش، اهمیت دورکاری در این 
نوع شغل را بارز کرد چرا که ناشناس بودن، برای مجرمان سایبری ضروری است.

یک وعده دیگر، پرداخت حقــوق ثابت بود. با وجود این کــه این وعده در تعداد 
اندکی از آگهی ها وجود داشت، اما این طور که معلوم شد میانگین حقوق ماهانه 
یک مهندس طراحی معکوس، ۴۰۰۰ دلار اســت. برای حملات و طراحان هم 
میانگین حقوق ماهانه ۲۵۰۰ و ۲۰۰۰ دلار پیشنهاد شد. بسیاری از این مشاغل 
هم شامل پرداخت پاداش و حق کمیسیون برای پروژه های موفق بودند. بر اساس 
گزارش وب سایت تکِ رادار، کاسپرسکی در این گزارش تاکید کرد اگر نخواهیم به 
عدم وجود قرارداد کاری معتبر اشاره کنیم، ریسکهای اشتغال دارک وب، بسیار 
بیشتر از مزایای آن است؛ به خصوص پیامدهای حقوقی که فعالیت های مجرمانه 

به همراه دارند.

ایده های نوآورانه و کارآمدتر شدن حکمرانی در کشور 
دوره مهارت افزایی »تجربه نگاری حکمرانی« ۱۶ بهمن ماه ســال ۱۴۰۱ برگزار 
می شود. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
دوره مهارت افزایی »تجربه نگاری حکمرانی«توسط هسته تجربه نگاری حکمرانی 
)هسته مشترک مرکز رشد و خانه خلاق و نوآوری پژوهشگاه و مرکز پژوهش های 
مجلس( با همکاری اندیشکده راهبری طلوع تمدن و با حمایت ستاد فناوری های 
نرم و توســعه صنایع خلاق معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 

جمهوری به صورت حضوری برگزار می شود.
طی این رویداد دانش پذیران ضمن آشــنایی با اصول حکمرانی، مبانی مدیریت 
حوزه تخصصی مورد نظر را مورد بررســی قــرار داده و به مطالعــه چالش  ها و 
فرصت های پیش روی حکمرانان و همچنین مطالعه تطبیقی حکمرانی در عرصه 

بین الملل می پردازند.
این دوره های مهارت افزایی شامل حکمرانی محیط زیســت، حکمرانی انرژی، 
حکمرانی کشاورزی و منابع طبیعی، حکمرانی علم، فناوری و نوآوری و حکمرانی 
اقتصادی می شــود. برگزارکننــدگان دوره های مهارت افزایــی »تجربه نگاری 
حکمرانی« به دنبال تربیت نیروهای جوان و نخبه ای هستند که بتوانند در کنار 
مدیران و حکمرانان کشــور، به کارآمدی و اثرگذاری بیشــتر آنها در انجام امور 
محوله با استفاده از تجربیات موفق و یافتن علل شکست و ناکامی ها در پروژه ها و 

طرح های ناموفق مدیران پیشین کمک کنند.

هسته حکمرانی در فضای مجازی اقتصاد دیجیتال است
رییس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس گفت: اپراتورها بازوی اجرایی حوزه فناوری 
اطلاعات هستند و اقتصاد دیجیتال به عنوان هسته حکمرانی در فضای مجازی 

باید مورد توجه قرار گیرد.
مراســم »بهره برداری از پروژه های ایرانسل« به مناســبت دهه فجر، با حضور 
دکتر عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری  اطلاعات، دکتر بیژن عباسی آرند 
مدیرعامل ایرانسل، جمعی از معاونان وزارت ارتباطات، نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی، معاونان و اعضای هیأت مدیره ایرانســل و اهالی رسانه، در ساختمان 

مرکزی ایرانسل در حال برگزاری است.
مجتبی توانگر در این مراســم اظهار کرد: اپرتورها بازوی اجرایی ICT هستند و 
هرچه توجه بیشتری به آنها شود، اقتصاد دیجیتال که در GDP کشور تاثیر دارد 
بیشتر مورد توجه قرار می گیرد. وی افزود: هســته حکمرانی در فضای مجازی 

اقتصاد دیجیتال است و امیدوارم ایرانسل در این مسیر موفق باشد.

تعداد مشترکان ایرانسل به ۶۲.۵ میلیون نفر رسید
مدیرعامل ایرانسل در آیین بهره برداری از پروژه  های این اپراتور به مناسبت دهه 
فجر پیرامون این پروژه ها توضیح داد و ابراز امیدواری کرد که با همراهی وزارت 
ارتباطات و در راستای تکمیل شبکه ملی اطلاعات این اقدامات عملیاتی می شود 

و شاهد گسترش نسل پنجم در شهرهای کشور خواهیم بود.
مراســم »بهره برداری از پروژه های ایرانسل« به مناســبت دهه فجر، با حضور 
دکتر عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری  اطلاعات، دکتر بیژن عباسی آرند 
مدیرعامل ایرانسل، جمعی از معاونان وزارت ارتباطات، نمایندگان مجلس، معاونان 
و اعضای هیأت مدیره ایرانســل و اهالی رسانه، در ســاختمان مرکزی ایرانسل 
برگزار شد. در ابتدای مراسم بیژن عباسی آرند مدیرعامل ایرانسل با تبریک ایام 
دهه فجر و با خیر مقدم به وزیر ارتباطات، دکتــر مجتبی توانگر نماینده محترم 
مجلس، معاونان محترم وزارت ارتباطات، اهالی رسانه و سایر حاضران، اطلاعاتی 
از آخرین وضعیت ایرانسل در صنعت تلکام ارائه داد. به گفته دکتر عباسی آرند، 
تعداد مشترکان ایرانسل به عدد ۶۲.۵ میلیون نفر رسیده است و ۴۳.۴ میلیون نفر 
از آن ها، مشترک اینترنت همراه ایرانسل هستند. ایرانسل از ابتدای شروع فعالیت 

تا کنون، در مجموع بیش از ۱۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری کرده است.
مدیرعامل ایرانسل اظهار کرد: امروز انشاء الله با دستور وزیر محترم، چهارصدمین 
سایت ۵G ایرانسل را افتتاح می کنیم تا در ادامه فاز های بعدی پروژه توسعه فراگیر 
نسل پنج در سراسر کشور، شاهد گسترش پوشش نسل پنج در شهرهای مختلف 

کشور باشیم.
دکتر عباسی آرند در ادامه این مراسم با توضیح ظرفیت کل مراکز داده و سوئیچ 
ایرانسل گفت: تا کنون مراکزی با ظرفیت بیش از سه هزار رک در حال استفاده 
است و مرکزی که امروز در مشــهد مقدس افتتاح می شــود نیز ۸۰ رک به این 
ظرفیت اضافه می کنــد. همچنین مراکز دیگری با مجمــوع ظرفیت ۲۴۰ رک 

هم اکنون در برنامه توسعه قرار دارند.
مدیرعامل ایرانسل افزود: تکمیل فاز اول پروژه فراگیر نسل پنجم، بهره برداری 
از فاز نخســت پروژه توســعه خطوط فیبر، بهره برداری از مرکز سوئیچ مشهد، 
بهره برداری از توســعه پروژه USO و پوشــش ۳۵۳ روســتا، شــبکه همراه و 
ثابت با ۳۴۴ ســایت ارتباطی و ۹۸ ســایت جدید اینترنت ثابــت و رونمایی از 
نسخه جدید سوپراپلیکیشن ایرانســل من از برنامه امروز اســت. وی در پایان 
 تاکید کرد: با همراهی وزارت ارتباطات قدم های بزرگی در توســعه شبکه ملی 

اطلاعات بر میداریم.

اخبار

امروز بســیاری از کشورهای 
پیشــرفته دنیا اینترنت خود 
را ملی کرده اند که با توجه به 
اهمیت این موضــوع باید راه 
اندازی "شبکه ملی اطلاعات" 
در اولویت  قرار گیرد. همچنین امروزه اینترنت به یکی 
از اولویت های مردم، خانواده ها، دولت ها و بسیاری از 
کودکان و نوجوانان تبدیل شده و بسیاری از شهروندان 
و آحاد جامعه وقت زیادی را صرف اســتفاده از آن می 
کنند. شــبکه ملی اطلاعات طرحی بود کــه در ابتدا 
از آن با عنوان اینترنت ملی یاد می شــد اما با گذشــت 
چند سال و تاکید مســوولان حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، تا حــدودی این نگرانی برطرف شــد که بنا 
 نیست حصاری میان شــبکه داخلی و اینترنت جهانی 

ایجاد کند. 
براساس اعلام مرکز ملی فضای مجازی گزارش بررسی و 
ارزیابی پیشرفت شبکه ملی اطلاعات که از سوی وزارت 
ارتباطات ارائه شده است به زودی و در آینده ای نزدیک 
منتشر می شود. قاسم خالدی، معاون فرهنگی، اجتماعی 
و امور محتوایی مرکز ملی فضای مجازی از اعلام نتایج 
نهایی بررسی و ارزیابی گزارش شبکه ملی اطلاعات در 

آینده ای نزدیک خبر داده است.

وی در همین زمینه اظهار داشــت: مرکــز ملی فضای 
مجازی به زودی نتایج ارزیابی خود از پیشــرفت شبکه 
ملی اطلاعات را به طور رســمی اعلام می کند. معاون 
مرکز ملی فضای مجازی افزود: نکته مهم این گزارش این 
است که بخش مهم و تاثیرگذار شبکه ملی اطلاعات لایه 
خدمات و محتوا است. پیشــرفت در این بخش مرهون 
زحمات تلاشــگران در عرصه ایجاد و توسعه سکوهای 

داخلی است.
این درحالی اســت که عیســی زارع پور در تازه ترین 
اظهار نظر خود درباره شبکه ملی اطلاعات از بسیج همه 
امکانات وزارتخانه به منظور تحقق شبکه ملی اطلاعات و 
توسعه خدمات پایه )پیام رسان و شبکه اجتماعی( خبر 
داده اســت. وی پیش از آن میزان پیشرفت شبکه ملی 
اطلاعات را ۶۰ درصد اعلام کرده بــود. وزیر ارتباطات 
همچنین بارها بر این موضوع تاکید داشــته است که با 
وجود تلاش های بسیار در سال های قبل در توسعه این 
شبکه، تا قبل از استقرار دولت سیزدهم، میزان پیشرفت 

تنها ۳۰ درصد بوده است.
زارع پور از تلاش های مداوم در راســتای تحقق شبکه 
ملی اطلاعات خبر داده و اعلام کرده است تا سال ۱۴۰۳ 
این پروژه کلان نهایی خواهد شد. بر اساس اظهارات وزیر 
ارتباطات، شبکه ملی اطلاعات، شــبکه ای پرسرعت، 
با کیفیت و امن اســت که مطابق با شاخص های مورد 
توافق با مرکز ملی فضای مجازی ارزیابی می شود. از آنجا 
که پروژه شبکه ملی اطلاعات از مصوبات شورای عالی 

فضای مجازی است، ارزیابی میزان پیشرفت اعلام شده 
از سوی وزارت ارتباطات در خصوص شبکه باید مطابق 
با شــاخص های مرکز ملی فضای مجازی و مورد تأیید 

این مرکز باشد.
در چند وقت اخیر شبکه ملی اطلاعات، اینترنت ملی و 
شبکه ملی اینترنت به گوش مردم خورده و سوال های 
زیادی را در ذهــن مخاطبان ایجاد کرده اســت. امروز 
بیشتر کشورهای دنیا که فضای مجازی به عنوان یکی 
از زیرســاخت های اصلی آنها اســت و به دنبال امنیت 

پایدار هستند، زیرساخت کشــور خود را ملی کرده اند 
که از جمله مهمترین این کشــورها می توان به چین، 
اتحادیه اروپا، روسیه و بسیاری از کشورهای دیگر اشاره 
کرد که تمامی آنها الگوهای خوبی هستند و می توان با 
الگوگیری از آنها این مهم را در کشور پیاده سازی کرد. 
شبکه ملی اطلاعات بستر امنی را برای کشور ایجاد می 
کند تا بسیاری از آسیب های اینترنت در کشور برطرف 
و به نوعی دســت کشــورهای بیگانه از اطلاعات مردم 

قطع شود.

شبکه ملی اطلاعات با ایجاد و توسعه سکوهای داخلی پیشرفت می کند

افزایش سهم اینترنت در سبد خانوار

منافع اقتصادی رونق فضای مجازی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

راه اندازی شبکه ملی اطلاعات و دولت الکترونیک در سال های اخیر در کشور مطرح است. یکی از وظایف دولت الکترونیک این است که بستر فضای اینترنتی برای کسب و کارها را فراهم کند. اقداماتی هم در این زمنیه انجام شده است. 
شبکه ملی اطلاعات نیز در مراحلی قرار دارد که می توان بر تاثیرگذاری آن امید داشت. باید اقدامات اما فراتر رود تا دسترسی به اینترنت تسهیل و سهم مردم از اینترنت به میزان قابل قبولی ارتقا پیدا کند. خدمات خیلی زیادی در این بستر 
می تواند رقم بخورد. از جمله آنها می توان به بانکداری الکترونیکی، خریدهای الکترونیکی، تجارت الکترونیک، خدمات گمرکی، بیمه و مالیات و بسیاری از خدمات دیگر اشاره کرد که در حوزه وقت و انرژی صرفه جویی به دنبال دارند. 

کاهش هزینه هم مزیت دیگر راه اندازی بسترها برای توسعه فضای مجازی است. 
به دنبال شیوع کرونا متوجه شدیم که اقتصاد کشور چقدر آسیب پذیر است. چرا که اقتصاد ایران خدماتی است و کارهای خدماتی در شیوع بیماری و وقایع طبیعی به سرعت آسیب می بیند و از بین می رود. بنابراین حتماً باید زیرساخت های 
لازم را برای چنین مواقعی تهیه می کردیم. دومین دلیل هم این است که هر اقتصادی ممکن است با چنین برنامه  هایی دچار شوک شود که باید آمادگی لازم برای مقابله با آن وجود داشته باشد و ایران هم باید از قبل آمادگی ارائه خدمات 
از طریق تکنولوژی جدید را ایجاد می کرد. کسب و کارهای اینترنتی در صورت فراهم شدن فضای مناسب می توانند با نمونه های خارجی خود رقابت کنند. اشــتغالزایی می تواند از طریق فضای مجازی بیشتر شود. امروز بستر اصلی 

کاریابی بر روس فضای مجازی و اینترنت شکل گرفت است. 
در این راستا دولت باید حمایتهای بیشتری صورت دهد و ضمان تهای لازم را برای اعتمادسازی مردم در استفاده از اینترنت فراهم کند. با توجه به نقاط قوت کسب و کارهای اینترنتی و تکلیف دولتها به توسعه خدمات الکترونیکی دسترسی 
ها به چنین خدماتی باید سریع و آسان و ارزان باشد و از فضای فیزیکی و حضوری به سمت فضای مجازی حرکت کنیم. الکترونیکی شدن خدمات، هزینه ها را کاهش می دهد و با فرصتی که در این زمینه به وجود می آید ظرفیت های 

اشتغال کشور توسعه می یابد. باید فضایی فراهم شود تا سهم اینترنت باکیفیت در سبد مصرف خانوار توسعه پیدا کند. 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

به گزارش بنیاد ملــی نخبگان، ناصــر باقری مقدم، 
قائم مقام بنیاد ملــی نخبگان، در برنامــۀ »صبحانه 
ایرانی«، با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب عمده دلیل 
مهاجرت نخبگان را عدم استفاده از توان تخصصی این 
افراد در کشــور می دانند، تصریح کرد: خود نخبگان 
نیز به دنبال اثربخشــی در جامعه بومی هستند و این 
موضوع را یکــی از مهم ترین نیازهــای خود معرفی 
کرده  اند. بنیاد ملی نخبگان این نیاز را در بحث اشتغال 
مؤثر و فعال تعریف کرده و تلاش دارد با ایجاد زمینه 
مناســب برای اشــتغال تخصصی و مؤثر این افراد، از 
خروج نخبگان جلوگیری کنــد. وی افزود: بیش از 7 
هزار شرکت دانش بنیان با حضور نخبگان و مستعدان 
برتر در کشور فعال است که این عدد به نسبت ابتدای 
دهۀ ۹۰ رشد چشــم گیری داشــته و توانسته بخش 
زیادی از نیاز به اشــتغال نخبگان را پوشــش دهد. با 
این حال، در دولت ســیزدهم اســتخدام نخبگان در 
دستگاه های اجرایی نیز به تصویب هیئت دولت رسید 
تا از این طریق، بنیاد ملی نخبگان با کمک ســازمان 
اداری اســتخدامی، زمینه را برای جذب نخبگان در 

دستگاه های اجرایی فراهم کند.
باقری مقدم با بیان اینکه امید اســت در این برنامه در 
سال جاری یک هزار نفر و در سال آینده ۵ هزار نفر از 
نخبگان جذب دستگاه های اجرایی کشور شوند، تأکید 
کرد: در موضوع اشــتغال نخبگان، هدف اینست که 
تا چند ســال آینده نزدیک به ۵۰ هزار نفر از نخبگان 
در بخش های مختلــف دولت از جملــه وزارتخانه ها 
و شــرکت های دولتــی و عمومی مثل شــرکت ملی 
نفت و شســتا و همچنین صنایع بزرگ و شرکت های 

دانش بنیان استخدام شود.

وی با بیان اینکه بخش زیادی از نخبگان در کشور فعال 
هستند اما نباید کتمان کرد تعدادی از نخبگان نیز از 
کشور خارج شده اند، گفت: معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با همکاری بنیاد 
ملی نخبگان در سال های گذشــته برنامۀ مناسبی را 
برای بازگشت این افراد به کشور طراحی و اجرا کرده 
اند، به طوری که در پنج سال اخیر، بیش از ۲7۰۰ نفر 
از نخبگان به کشــور بازگشتند و در قالب شرکت های 
دانش بنیان و یا به عنوان عضو هیئت علمی دانشگاه ها 

مشغول فعالیت شده اند.
قائم مقام بنیــاد ملی نخبگان افــزود: در حال حاضر، 
نزدیک به ۱۰ هزار درخواســت همکاری یا بازگشت 
به کشور از سوی نخبگان ایرانی ساکن خارج از کشور 
ارائه شــده و برخی از این افراد مایــل به همکاری در 
پروژه های مشــترک و یا برگزاری ورک شاپ هستند 
و برخی دیگر درخواست بازگشت و اشتغال در کشور 
را دارند که خوشــبختانه در همه این مــوارد، زمینه 
مناســب فراهم اســت و تنها مانع موجود، تخصیص 
منابع مالی اســت چراکه این افراد پس از بازگشت به 
کشور و پیش از اشتغال تخصصی، باید در قالب هایی 
مانند طرح پژوهشی پسادکترا فعال شــوند تا از این 
 طریق ضمن خدمت رســانی به جامعه، مورد حمایت 

قرار بگیرند.
باقری مقدم بــا بیان اینکه هدف بنیــاد ملی نخبگان 
بازگشت ســالانه هزار نخبه به کشــور است، تصریح 
کــرد: مهم ترین مســئله نخبگان برای بازگشــت به 
کشور، فراهم شدن زیرساخت های معیشتی و فعالیت 
حرفه ای است. در واقع در صورت حمایت مالی از این 
افراد و همچنین فراهم کردن بســتر لازم برای انجام 

فعالیت های تحقیقاتی، نه تنها آمــار خروج نخبگان 
به شــدت کاهش خواهد یافت، بلکه بخش زیادی از 
نخبگان ساکن خارج کشور نیز به کشور باز می گردند و 

در چرخۀ خدمت رسانی به کشور قرار می گیرند.
قائم مقام بنیاد ملــی نخبگان در ادامه بیان داشــت: 
اثربخشی، زیرساخت معیشتی و اشتغال پایدار، ارکان 
اصلی فعالیت های بنیاد ملی نخبــگان در دور جدید 
اســت که همۀ این ارکان باید در یک بستر فرهنگی، 
رسانه ای و هویتی محقق شود. در این بین، صداوسیما 
نقش ویژه ای در فضای رســانه ای کشور ایفا می کند. 
به ویژه آن که در شــرایط کنونی، رسانه های بیگانه با 
بزرگنمایی مشکلات و ارائه اطلاعات ناقص به جامعه، 
تلاش بسیار زیادی برای ناامید کردن جامعه نخبگانی 

دارند.
وی با بیان اینکه برگزاری برنامه های بازدید از آخرین 
دستاوردها و موفقیت های محققان و متخصصان کشور 
یکی از مهمترین برنامه های بنیاد ملی نخبگان است، 
تصریح کرد: با این اقدام، علاوه بــر ایجاد انگیزه برای 
تلاش بیشــتر، حس خودباوری ملی و دلبستگی ملی 

در این افراد افزایش می یابد.
باقری مقدم با اشــاره به لزوم رفع مشــکلات نخبگان 
در بخش مسکن، اضافه کرد: در کنار موضوع اشتغال 
مؤثر و پایدار، یکی از مشکلات عمدۀ نخبگان، مسئله 
تأمین مسکن است. در این موضوع، بنیاد ملی نخبگان 
ظرفیت های خود را برای رفع مشــکل به کار گرفته تا 
از این طریق پاسخ مناســبی نیز به چالش مهاجرت 

نخبگانی ارائه دهد.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفــت: اقدام دیگر بنیاد 
ملی نخبگان در دور جدیــد، به کارگیری نخبگان در 

حوزه حل مسائل کشور اســت. در همین زمینه، در 
سال جاری ۵۰۰ هسته نخبگانی حول مسائل واقعی 
کشور ایجاد شــده و امید است سال آینده این عدد به 
هزار هسته افزایش یابد. وی خاطرنشان کرد: یکی از 
اقدامات بنیاد ملی نخبگان در ایجاد اشــتغال مؤثر، 
اعطای بورسیه صنعتی به مستعدان از دوره کارشناسی 
است. در این طرح، دانشجویان مستعد دورۀ کارشناسی 
برای اشــتغال در حین دوران تحصیــل، در صنعت و 
شرکت های دانش بنیان بورســیه می شوند. از طرف 
دیگر تمهیداتی اندیشیده شده تا خدمت نظام وظیفۀ 
این افراد نیز در قالب فعالیت پژوهشی در شرکت ها و 
صنایع میزبان طی شود. این طرح در سال جاری نیز 
با همکاری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری به صورت 

آزمایشی انجام شد.
باقری مقدم با اشاره به لزوم توسعه برنامه های فرهنگی 
در حوزۀ نخبگان، تأکید کــرد: بنیاد ملی نخبگان در 
سال های گذشــته نیز برنامه های فرهنگی متعددی 
را طراحی کرده  و اغلــب برنامه ها و فعالیت های بنیاد 
پیوست فرهنگی داشتند اما در دور جدید، این برنامه ها 
با جدیت بیشــتری طراحی و اجرا می شوند. اعتکاف 
نخبگانی، بازدید تفریحی، صنعتی و مذهبی، بخشی از 
این اقدامات هستند تا فضای مثبتی در جامعه نخبگان 

برای خدمت به جامعه بومی ایجاد شود.
وی در پایان تأکید کرد: در حــال حاضر بیش از ۶۰ 
هزار نفر در سطوح مختلف توسط بنیاد ملی نخبگان 
شناسایی شــده اند که البته روند و فرایند شناسایی 
فعال همچنان ادامه دارد چراکــه بنیاد ملی نخبگان 
 معتقد است جامعۀ نخبگانی کشور عددی بسیار بالاتر 

از ۶۰ هزار نفر است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با ابراز خرســندی 
از شــتاب گرفتن توســعه نســل پنجم اینترنت در 
کشــور گفت: ارتباطــات و فناوری اطلاعــات عامل 
مهمی برای رشــد ســرمایه گذاری و ارتقا بهره وری 
اســت. »عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات گفت: روز دوشــنبه در محضــر رهبر معظم 
انقلاب اسلامی بودیم و ایشــان تاکید کردند که رشد 
اقتصــادی صورت بگیــرد. فرمودند تمام مشــکلات 
 کشــور خصوصا معیشــت مردم با رشــد تولید قابل 

حل است.
زارع پور گفت: ایشــان ۲ نکته اصلی رشــد ســرمایه 
گذاری و ارتقــای بهره وری را مورد تاکیــد قرار دادند 
که زیســت بوم فناوری و ارتباطات کشــور می تواند 
در هر ۲ بخش مورد اســتفاده قرار بگیرد. فناوری هم 
ســرعت و هم دقت انجام کارها را بهبود می بخشــد. 

با مباحثی ماننــد کلان داده و هــوش مصنوعی می 
توان تصمیم گیری را نیز ســرعت و دقت بخشــید. 
 سرعت در تصمیم گیری می تواند به ارتقای بهره وری 

بینجامد.
وزیر ارتباطــات تاکید کــرد: کارگروه ویــژه اقتصاد 
دیجیتال را با هدف توســعه فناوری هــای جدید در 
بخش های مختلف کشــور تشکیل شــده است و به 
دلیــل اینکه اختیار هیــات وزیــران را دارد می تواند 
بیش از این از ظرفیت خود اســتفاده کننــد. یکی از 
حوزه هایی که می تواند مسیر توسعه و پیشرفت کشور 
را هموار کند، حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات است 
 که همگی نیازمند زیرســاخت ارتباطی پرســرعت و 

با کیفیت است.
زارع پور خاطرنشان کرد: یکی دیگر از پروژه های مهمی 
که در حال انجام اســت، فیبرنوری اســت که نزدیک 

به ۲ میلیون پوشش ایجاد شــده و تا پایان سال به سه 
میلیون می رسد. با اقدامات خوبی که در سال ۱۴۰۱ رخ 
داد، مقدمات کار فراهم شده تا سال دیگر بخش قابل 
توجهی از این پروژه به پایان برسد. امیدواریم دوستان 
در شــرکت ایرانســل به قول هایی کــه داده اند عمل 
کنند. این کار ۲ نتیجه دارد؛ هم ارتباطات پرســرعت 
مبتنی بر فیبر نوری در دســترس قــرار میگیرد و هم 
 می توان با سرعت به سمت توسعه نسل پنجم اینترنت 

حرکت کرد.
وزیــر ارتباطات دربــاره توســعه روســتایی گفت: 
تا پایان شــهریور سال آینده تمام روســتاهای بالای 
۲۰ خانــوار کشــور را تحت پوشــش اینترنــت قرار 
خواهیــم داد. برنامه بعدی برای روســتاها اســتفاده 
 از فیبرنــوری و ارتقــا کیفیــت و ســرعت اینترنت 

در آنجا است.

وی گفت: مایه خوشــحالی اســت که توســعه نسل 
اینترنــت پنجم در کشــور شــتاب گرفتــه و امروز 
 چهارصدمین سایت نسل پنجم اینترنت در کرمانشاه 

افتتاح شد.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه ورود شــرکت ایرانســل 
به توســعه ارتباطات ثابت را به فــال نیک می گیریم، 
افزود: امروز بیــش از ۲ هزار کیلومتــر فیبرنوری در 
شهرهای مختلف کشور توسط اپراتور ایرانسل افتتاح 
شــد و امیدواریم تا پیش از اتمام سال سرویس روشن 
نیز در شــهرهای مختلف کشــور به مردم ارائه کنیم. 
زمان افتتاح پروژه های فیبرنوری در شهرهای کشور، 
ســرعت های نزدیک گیگابیت بر ثانیه )۹۰۰ تا هزار 
مگابیت بر ثانیه( را تحربه کردیم و امیدواریم تمام مردم 
 کشور با توســعه این پروژه ملی شاهد سرعت های این 

چنینی باشند.

بازگشت سالانه 1000 نخبه هدف بنیاد ملی نخبگان است

فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات:

توسعه نسل پنجم اینترنت شتاب گرفته است
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کار و
کارآفرینی 

دكتر پريچهر سلطاني، دبير كارگروه 
زنان روستايي عشاير و مناطق محروم 
مي گويد: 76 درصد افرادي كه در فقر 
مفرط زندگي مي كنند، ساكن مناطق 
روستايي هستند. تضمين دسترسي 
زنان روســتايي به منابع كشــاورزي توليدي را براي كاهش 
گرسنگي و فقر جهاني بيشتر به ذهن متبادر مي سازد و اين امر 
زنان روستايي را در كانون توجه قرار داده است تا ضمن اجراي 
الگوي جديد توسعه پايدار )تا سال 2030( نيازها و حقوق اين 

گروه از افراد بيش از پيش مورد حمايت قرار گيرد. 
وي بيان مي كند: نخستين بار سال 2008، روز 15 اكتبر به عنوان 
روز بين المللي زنان روستايي اعلام شــد. اين اقدام بر مبناي 
قطعنامه 136/62 مجمع عمومي ســازمان ملل متحد انجام 
گرفت و به موجب آن نقش حياتي و سهم زنان روستايي از جمله 
زنان بومي در تقويت كشاورزي و توسعه روستايي، بهبود امنيت 

غذايي و محو فقر روستايي مورد تاييد قرار گرفت. 
دبير كارگروه زنان روستايي عشاير و مناطق محروم مي گويد: 
زنان روســتايي بخش حياتي، قابل توجه و مهمي از بشريت را 
تشكيل مي دهند. آنان كشــاورزان و كارگران مزرعه، باغداران 
و فروشــندگان بازار، بازرگانان و رهبران محلي هستند و اين 
درحالي است كه زنان روستايي به طور نامتناسبي از فقر رنج برده 
و با اشكال متعدد تبعيض، خشونت و ناامني روبه رو مي شوند. 
دستاورد پانزده سال تلاش تحت آرمان هاي توسعه هزاره تنها 
بهبود كمي در وضعيت زنان روســتايي ايجاد كرده است. در 
تمامي شاخص هاي آرمان هاي توسعه هزاره كه داده هاي آن در 
دسترس است، شاهد وضعيت وخيم تر زنان روستايي نسبت به 

مردان روستايي و مردان و زنان شهري هستيم. 
ســلطاني پيش بيني مي كند با بهره گيري از تجربيات حاصل 
از اجراي اهداف توسعه هزاره مي توانيم طي پانزده سال آينده 
در حوزه زنان روســتايي بهتر عمل كنيم. وي تشريح مي كند: 
فقر شديد پديده اي به ويژه روستايي اســت. ما بايد نظام هاي 
انعطاف پذير حمايت اجتماعي، بــازار كار و محصول، نهادهاي 
حكومتي و ســازمان هاي جامعه مدني ايجاد كنيم، به گونه اي 
كه زنان روستايي بتوانند علاوه بر كمك به توسعه پايدار، از آن 

بهره مند شوند. 
سلطاني جايگاه زنان در برنامه هاي توسعه را متاثر از رويكردهاي 
كلان ورايج توسعه مي داند و مي گويد: در نخستين برنامه هاي 

توسعه كه پس از جنگ جهاني دوم تدوين شد، به دليل فقدان 
حساسيت هاي جنسيتي، موضوع زنان و برنامه ريزي مرتبط با 
آنها نيز جايگاهي نداشت. در فرايند بازنگري برنامه هاي توسعه كه 
به طور عمده از دهه 60 آغاز شد و در تداوم انتقادهاي مترتب بر 
برنامه هاي توسعه، به ويژه از دهه 70 موضوع زنان به عنوان يكي از 
موضوعات مغفول مانده مطرح شد و دهه 70 »دهه زن و توسعه« 
نام گرفت اما در اين سال ها نيز رويكردهاي توسعه نسبت به زنان 
مبتني بر رويكردهاي رفاهي و حمايتي بود. او ادامه مي دهد: زنان، 
گروهي تلقي مي شدند كه مواهب و دستاوردهاي توسعه بايد به 
آنها خدمت كند و آنها از نتايج توسعه و دستاوردهاي آن بهره مند 
شوند و تحت پوشش برنامه هاي رفاهي قرار بگيرند اما اين ديدگاه 
نيز وضعيت زنان و مناســبات تبعيض آميز اجتماعي را چندان 
متحول نكرد. از اين رو از دهه 80 الگوهاي توســعه با چرخشي 
جدي از مباني رفاهي و حمايتي فاصله گرفت و به رويكردهاي 
توان افزايي و مشــاركتي نزديك تر شد. به موازات اين چرخش، 
رويكرد توسعه نســبت به زنان نيز متحول شــد. وي توضيح 
مي دهد: در رويكرد نوين، زنان تنها بهره گيران از دستاوردهاي 
توسعه نيستند. آنها يكي از مشاركت كنندگان جدي در فرايند 
توسعه محسوب مي شوند. به طوري كه فرايند توسعه و برنامه هاي 
آن بدون حضور و مشاركت زنان دچار تاخير و تعلل جدي مي شود 
و اهداف پيش بيني شده تحقق نمي يابد.  بر مبناي اين رويكرد 
از توســعه، رهيافت هاي مرتبط با زنان نيز دچار تحول شــد و 
رهيافت رفاهي و حمايتي جاي خود را به رهيافت توان افزايي 
داد. بر مبناي اين رهيافت زنان يكي از شركا و كمك كنندگان 
روند توسعه محسوب مي شوند، لذا برنامه هاي توسعه بايد جايگاه 
زنان را اينگونه تعريف و تعيين كند.  دبير كارگروه زنان روستايي 
عشاير و مناطق محروم مي گويد: در رويكرد توان افزايي، زناني كه 
در حوزه هاي توليد و اقتصاد مشاركت دارند و نقش ايفا مي كنند، 
جايگاه ويژه اي دارند. بر اين مبنا توان افزايي زنان روستايي بر 3 

اصل مهم استوار است: 

اصل اول: 
تجارب موجود نشان مي دهد مشكل زنان تنها پول واعتبار نيست 
بلكه آنها براي استفاده بهينه از اعتبارات، به آموزش، يادگيري 
مهارت هايي براي حضــور در بازارهاي گوناگون، مديريت امور 
مالي، حرفه آموزي براي توليد كالا و خدمات متناسب با تقاضاي 
بازار نياز دارند. بنابراين يادگيري و رشد سرمايه انساني، لازمه 

رشد اقتصادي و توان افزايي است. متاسفانه در اكثر برنامه هاي 
اشتغالزايي براي زنان روستايي و عشايري دستگاه هاي اجرايي از 
تخصيص وام و اعتبار صحبت مي كنند. حال آنكه تخصيص منابع 
مالي بدون درنظر گرفتن برنامه هاي آموزشي و توسعه اجتماعي 
موجب اضافه شدن مشــكل بدهكاري به معضل بيكاري آنان 
مي شود و تاثيري در افزايش درآمد ندارد. از اين رو لازم است در 
برنامه هاي توان افزايي به موازات منابع مالي، دسترسي به منابع 

آموزشي نيز پيش بيني شود. 

اصل دوم: 
توان افزايــي، فرايندي پايين به بالاســت و با مشــاركت زنان 
در برنامه ريــزي و تصميم گيــري آغاز مي شــود و با حضور و 
مشــاركت فعال آنها در فرايند اجــرا، ارزيابــي و پايش ادامه 
مي يابد. لذا در تدوين برنامه هاي توان افزايي، مشاركت زنان و 
درنظرگرفتن مهم ترين نيازها، توانايي ها و استعدادهاي آنها امري 

اجتناب ناپذير است. تنها در اين صورت است كه مي توان مطمئن 
بود برنامه هاي توسعه از يكسان نگري و شبيه سازي فاصله گرفته 
و بر مبناي تمايزات، تفاوت ها، نيازها و توانمندي هاي گروه هاي 

خاص مانند زنان تعريف و تدوين مي شود. 

اصل سوم: 
در برنامه توان افزايي رابطه ســلطه در همه ابعــاد آن به رابطه 
مشــاركت تبديل مي شــود؛ نه آنكه گروهي جديد جايگزين 
گروه هاي مسلط قبلي شــوند. از اين رو همدلي و هم افزايي در 
سطح خانوار، روستا و كشور از وجوه مهم توان افزايي است. در 
فرايند توان افزايي همه توانمند مي شوند و در فرايند توسعه نقش 

و جايگاه خود را ايفا مي كنند. 
سلطاني در پايان آسيب شناســي برنامه هاي توسعه در ارتباط 

با توان افزايي زنان روستايي و عشايري را اينگونه برمي شمرد: 
1. برنامه هاي توسعه در ايران اساسا با رويكرد كلان نگري و غفلت 

از گروه هاي خاص به ويژه زنان و زنان روستايي و عشايري تدوين 
شده اســت. البته برنامه چهارم تا حدود زيادي از اين رويكرد 
بهره مند بوده اما درعمل مجريان به اجراي آن پايبند نبوده اند. 
در چنين شرايطي، طبعا موضوع زنان روستايي هيج جا به عنوان 

موضوع و گروه خاص مورد توجه نبوده است. 
2. سهم زنان روستايي و حتي روســتا در برنامه هاي آموزش 
فني- حرفه اي و كارآفريني نامشــخص است. به همين دليل 
است كه ضريب نفوذ برنامه هاي آموزش فني – حرفه اي در سال 

93 در روستاهاي كشور تنها 3 درصد بوده است. 
3. حتي درباره مشاغل خانگي نيز توجهي به زنان روستايي نشده 
است و دستگاه هاي اجرايي تكليفي براي پوشش دادن به اشتغال 
زنان روستايي ندارند. لذا توجه ويژه در برنامه ها به زنان روستايي 
موجب تحول جدي در مقررات، آيين نامه ها و شيوه نامه ها شده 
و شرايط دسترســي آن را به خدمات مالي، آموزشي و مهارتي 

تسهيل مي كند. 

دکتر پريچهر سلطاني در گفتگو با  »کسب وکار« مطرح کرد

نقش آفریني زنان روستایي در کاهش فقر جهاني

بيمارانــي كــه يددرماني 
مي كنند، بايد به مدت 14 
روز در قرنطينه بمانند و اگر 
كمتر از اين مدت مرخص 
شــوند، اطرافيان خود را 
مبتلا به ســرطان مي كنند. اين در حاليســت كه 
بعضي از بيمارستان هاي كشور با بي توجهي تنها به 
مدت 2 روز بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ كاري 

كه نه منطق پزشكي دارد و نه منطقي انساني. 
يد يك ماده راديواكتيو است كه تابش مي كند و اشعه 
آن ذراتي دارد كه مي تواند وارد سيستم گوارشي و 
بدن شود و اين به سلول هاي سالم آسيب رسانده و 
باعث سرطان مي شــود. يددرماني روشي است كه 
توسط پزشــكان براي درمان كســاني كه مبتلا به 
بيماري هاي خاص يا صعب العلاجي مثل ســرطان 
هستند، به كار برده مي شود. اين كار بايد به صورت 
قانونمند انجام شــود تا از ضرر و خطر اشــعه هاي 
راديواكتيو آن روي سلامتي انسان جلوگيري شود. 
مثلا به مدت 14 روز اين بيماران در اتاقي مخصوص 
خود نگه داشــته شــوند و از تماس مستقيم با آنها 
دوري شود. كوچك ترين سهل انگاري در اين مورد 

خطراتي جدي را به همراه دارد. 
كارشناس ارشد فيزيك هسته اي كه شاهد ماجراي 
يددرماني و ترخيص بيمــاران تنها پس از 2 روز از 
زمان آن بوده است، مي گويد: متاسفانه شاهد انجام 
يددرماني هاي 2 روزه در برخي از بيمارستان هاي 
كشــور هســتيم كه علت عمده آن هم چيزي جز 
بي توجهي نظام درماني به سلامت جامعه نيست. 
وي مي گويد: مهم ترين عوارض برخورد با بيماري 
كه تازه يددرماني كرده، ســرطان، آســيب جدي 
به كودكان، خطر ســقط جنين براي زنان باردار و 

سلامت مادر است. 
اين كارشناس ارشد ادامه مي دهد: اين كار در قسمت 
پزشكي هسته اي بيمارستان ها معمولا براي بيماران 
سرطاني انجام مي شود. در خارج از كشور بيمار 14 
روز در قرنطينه نگه داشته مي شــود درحالي كه در 
كشور ما بعضي از بيمارستان ها تنها 2 روز بيمار را در 
قرنطينه نگه مي دارند؛ چيزي كه در نظر او براي جامعه 
و حوزه سلامت كشور يك فاجعه است كه بايد هرچه 
سريع تر پيگيري شود. او مي گويد: حتي كساني كه 
اتاق بيمار و كارهاي او را انجام مي دهند، به طور دقيقي 
از خطرات اين موضوع آگاه نيستند و ناخواسته گرفتار 
بيماري هاي آن مي شوند درحالي كه بيمارستان اين 
مساله را جدي نمي گيرد. وي مي گويد: آنها با اين كار 
يك نفر را درمان مي كنند اما در پي آن صدها نفر ديگر 
را مبتلا به انواع بيماري و سرطان مي كنند به طوري 
كه گرچه در كوتاه مدت خود را نشــان نمي دهد اما 

پس از مدتي موضوع روشن مي شود. اين كارشناس 
ارشد ادامه مي دهد: شايد در حال حاضر يكي از علل 
عمده رواج سرطان در كشــور همين اقدام  و نمونه 
كارهايي مثل آن باشد وگرنه چرا بايد بعضي از افراد 
بدون هيچ علتي درحالي كه هم غذاي ســالم و هم 
ورزش منظمي دارند، ناگهان به سرطان مبتلا شوند؟ 
براي همين اگر نگوييم همه علت سرطان اين است، 

تقريبا مي شود گفت يكي از علت هاي مهم آن است. 
كارشناس ارشد فيزيك هسته اي همچنين با اشاره 
به اينكه قبلا در بيمارستان ها اتاق هاي تك نفره براي 
اين كار وجود داشــته و مدت آن هم يك هفته بوده 
است، مي گويد: در حال حاضر به علت افزايش تعداد 
بيماران و بودجه كم بيمارستان ها براي اين بخش هاي 
درماني اتاق هاي تك نفر به دونفره تبديل شده و زمان 

آن هم از يك هفته كمتر شده است. وي مي گويد: نبايد 
به دليل كمبود بودجه هاي درماني جان و ســلامت 
مردم را به خطر انداخت. وي در ادامه مي گويد: از يكي 
از معاونان بيمارستان علت اين موضوع را پرسيدم، 
ايشان در جواب سوال من به امكانات كم بيمارستان 
و بودجه هاي ناچيز آن اشــاره كرد و گفت: اين كار 
وظيفه مسئولان بالادست ما در بخش درمان است كه 

متاسفانه به آن رسيدگي نشده است و كاملا از حيطه و 
اختيار ما خارج است. بنابراين راه حل جدي تري براي 
آن توسط سازمان و وزارتخانه هاي مرتبط با آن بايد 
صورت گيرد. يددرماني اصول و مقررات خاص خود را 
دارد و كوچك ترين خطا و اشتباهي در آن به افزايش 
بيماري هاي سخت مي انجامد. اگرچه بيمارستان ها به 
بيماران آموزش لازم را مي دهند و به آنها توصيه هاي 

لازم را مي كنند اما به خاطــر اهميت موضوع و ابعاد 
خطرناك آن درصــورت اغفــال و بي توجهي روي 
جامعه، بايد خود مراكز بهداشتي و درماني مكان هاي 
مجزايي را براي اين كار درنظر داشــته باشند و خود 
اين مراكز مانع از حضور بيمــار در مجامع عمومي 
 شوند نه اينكه احتمال افزايش خطرات آن روي مردم 

را بيشتر كنند. 

»کسب وکار« از بي توجهي بيمارستان ها گزارش مي دهد

خطرات جاني یددرماني هاي دو روزه
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کشاورزي

رئيس سازمان ملي اســتاندارد از توافق اين سازمان با وزارت 
بهداشت و سازمان دامپزشكي براي استفاده از مرغ قطعه بندي 
شده در فرآورده هاي گوشتي خبر داد. نيره پيروزبخت درباره 
تفاهمنامه ســه جانبه وزارت بهداشت، ســازمان استاندارد 

و سازمان دامپزشــكي در راستاي اســتفاده از خمير مرغ با 
شرايط خاص در فرآورده هاي گوشتي، اظهار كرد: هنوز اين 
تفاهمنامه امضا نشــده اما مذاكرات اوليه صورت گرفته كه 
آن هم در باب خميرمرغ نبوده اســت. به گزارش ايسنا، وي 

افزود: اين مذاكرات درباره اســتفاده از مرغ قطعه بندي شده 
مورد تاييد ســازمان دامپزشــكي و با مهر اين سازمان است 
كه بتواند در كارخانه هاي فرآورده هاي گوشــتي اســتفاده 
شود كه حداقل من اســم آن را خمير مرغ نمي گذارم. رئيس 

سازمان ملي اســتاندارد ادامه داد: مرغ هاي تكه بندي شده 
 فقط گوشت مرغ اســت كه ما خودمان هم در خانه ها از آن 

استفاده مي كنيم. 

تصميم جديد براي استفاده از گوشت مرغ در سوسيس و كالباس

گفتگو با دامداراني كه با ادامه بحران 
قيمت شير گاوهاي خود را براي فروش 
گذاشته اند، نااميدي و خستگي آنها را 
از شرايط بد فعلي نشان مي دهد؛ پايين 
بودن قيمت شير و هزينه هاي بالايي 
كه باعث ورشكستگي مي شود، توان ادامه كار را از بسياري از 
آنان گرفته است. اكثر آنها معتقدند كه اين وضعيت تغييري 
نخواهد كرد و اوضــاع دامداران روزبه روز بدتر خواهد شــد. 
سوال اساسي اينجاســت كه حلقه گمشده در داستان قيمت 
شــير كجاســت و بالاخره در اين ماجرا دامدار مقصر است يا 

صنايع لبني؟

نرخ دلخواه كارخانه ها، به جاي قيمت مصوب دولت
بســياري از دامداران معتقدند صنايع لبنــي قيمت هايي را كه 
دولت مصوب مي كنــد، ناديده مي گيرند. دامــداران نيز به دليل 
شرايط خاصي كه دارند، نمي توانند از فروش شيرهاي خود با اين 
قيمت هاي پايين امتناع كنند زيرا شير به دليل ماندگاري كوتاهي 
كه دارد، بايد به سرعت مصرف شود و اصطلاحا دامداران توان احتكار 
محصولات خود را ندارند تا حداقل بتوانند صنايع لبني را تحت فشار 
بگذارند. به همين دليل هميشه اين صنايع بوده اند كه در اين مناقشه 
برنده شده اند. ياسر حكمت از دامداراني است كه گاوداري خود را 
براي فروش گذاشته است. وي درباره علت اين اقدام به »كسب وكار« 
گفت: به دليل مشكلات مالي و ضررهاي پي درپي مجبور بودم هر 
ماه يك گاو را بفروشم و خرج مواد غذايي بقيه گاوها كنم. وي پايين 
 بودن قيمت شير را علت اين وضعيت نامناسب دانست و افزود: در 
شرايطي كه محصولات لبني هر روز گران تر مي شود، قيمت شير 
تغير چنداني نمي كند. ما مجبور هستيم هر قيمتي را كه كارخانه 
بگويد، بپذيريم چون توان ذخيره و نگهداري شير را نداريم آنها نيز 
از اين شرايط سوءاستفاده مي كنند. در حال حاضر كارخانه ها شير 

را به قيمت كيلويي 1200 هم نمي خرند چه رسد به نرخ مصوب 
1440 توماني.

كم كاري مسئولان درباره وضعيت دامداران 
 نايب رئيس اتحاديــه دامداران نيز درباره ايــن اختلافات به 
وجود آمده، اعلام كرد: به نظر مي رسد معاونت امور دام وزارت 
جهاد كشــاورزي، در مقابل دامداران ايستاده و به نفع صنايع 
كار مي كند. ســيد محمد موسوي رستگار با اشــاره به اينكه 
هيچ كســانی در به وجود آمدن اين اختلاف، به اندازه دولت 
و مسئولان وزارتخانه مقصر نيستند، افزود: وقتي معاون امور 
دام وزارت جهاد كشــاورزي، خود عضو هيات مديره شركت 
صنايع شير ايران باشد، نمي تواند از حق دامداران حمايت كند. 
موسوي رستگار با بيان اينكه آقاي ركني، معاون امور دام وزير 
جهاد كشاورزي، درباره مشكل دامداران كوتاهي و كم كاري 
مي كند، عنوان كــرد: علاوه بر اين موضوع، به نظر مي رســد 
دست هاي پنهاني نيز پشت پرده وجود دارد كه منافع شان در 
متضرر شدن دامداران است. به عقيده دامداران دولت توانايي 
كنترل اين وضعيت آشفته را دارد. چراكه مي تواند كارخانه هاي 
لبني را تحت فشار بگذارد اما گويا هنوز چنين عزم و اراده اي 
از خود نشــان نداده اســت. به طوري كه باعث شده عده اي 
حدس وگمان هايي مبني بر دســت هاي پنهان و نفوذي در 
دولت بزنند. اعلايي در رابطه با گاوداراني كه در شمال كشور 
مشغول به كار است، معتقد است دولت هيچ كاري به جز دادن 
وام هاي با بهره بالا براي دامداران انجام نمي دهد. وي در ادامه 
بيان كرد: درحالي كه ما امروزه كشور را از نظر لبنيات خودكفا 
كرده ايم اما شاهد ورشكســتگي روزانه بسياري از گاوداراني 
هستيم كه در مساحت هاي كوچك فعاليت مي كنند. چراكه 
 توليد آنها كم است و كارخانه ها ترجيح مي دهند با واحدهاي 

چند هزار راسي قرارداد ببندند. 

تعادل عرضه و تقاضا؛ راه حل خروج از اين وضعيت
رئيــس هيات مديــره اتحاديه سراســري دامــداران ايران 
درنهايت در پاســخ به اين ســوال كه بالاخــره مقصر اصلي 

اين به هم ريختگي در صنعت لبنيات و دامپروري چيســت؟ 
عنوان كرد: به نظر مي رســد مشــكل اصلــي، به هم خوردن 
تعادل ميان عرضه و تقاضاســت. در حــال حاضر كه عرضه 

شــير بيش از تقاضا شــده، بازار نيــز به هم ريخته اســت، 
 بنابراين راهي جز افزايش ســرانه مصرف و تسهيل صادرات، 

وجود ندارد. 

»کسب و کار«  از مشکلات مالی دامداران گزارش می دهد

گاوداري ها ورشکسته اند

معاون بهبود توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي بر توجه ويژه به نوغانداري، 
پرورش زنبورعسل و اسب اصيل تركمن تاكيد كرد. 

به گزارش ايرنا، حســن ركني در نشســت كارگروه اســب اصيل تركمن در 
شهرستان راز و جرگلان، افزود: اين شهرستان با برجستگي هايي كه در زمينه 
اسب اصيل تركمن، نوغانداري و زنبورعسل و توليد شير دارد، جزو سرمايه هاي 

ملي كشور است و بايد مورد توجه ويژه قرار گيرد. 

معاون وزير جهاد كشاورزي با اشاره به پرورش اسب اصيل تركمن، اظهار داشت: 
اين مساله با نشست هايي كه بين فدراسيون و جهاد كشاورزي تشكيل مي شود، 

درحال حل شدن است. 
به گفته وي، سال گذشته 800 راس اسب وارداتي داشتيم كه با تمهيداتي كه 

اتخاذ شد، توانستيم اين تعداد را به 120 راس برسانيم. 
ركنــي در رابطــه بــا پــرورش زنبورعســل، گفــت: در زمينــه توليــد 

محصــول زنبورعســل، هشــتمين كشــور هســتيم كــه بايــد بــا 
 آمــوزش علمــي و تخصصــي ايــن عــدد را بــه پايين تريــن حــد خود 

برسانيم. 
وي با بيان اينكه بايد در زمينه ژن زنبورعسل به دنبال تنوع باشيم تا بهترين 
محصول را توليد كنيم، تصريح كرد: هم اكنون در سطح كشور از هر كندو 10 
تا 15 گرم عسل توليد مي شود و لازم است با استفاده از تجارب ديگر كشورها 

به توليد انبوه در اين زمينه برســيم. معاون امور توليدات دامي وزارت جهاد 
كشــاورزي با توجه به اينكه عسل بهترين غذاي دنياســت و به عنوان داروي 
گياهي مورد اســتفاده قرار مي گيرد، بر توجه ويژه بــه اين بخش تاكيد كرد. 
ركني، به فعاليت فراموش شــده نوغانداري نيز اشــاره كــرد و گفت: ما جزو 
 كشورهاي مصرف كننده ابريشم هستيم درحالي كه اين توانايي در كشور ما 

وجود دارد. 

توجه ويژه وزارت كشاورزي به نوغانداري، پرورش زنبورعسل و اسب اصيل تركمن

نخســتين چيــزي كه با 
ديدن مغازه گل فروشــي 
به ذهن اغلــب ما مي آيد، 
چيســت؟ اينكــه قيمت 
گل بالاست و نبايد هوس 
خريدش به سرمان بزند اما گران بودن گل تا چه حد 
بر درآمد توليد كنندگان آن موثر است؟ بررسي هاي 
ميداني نشان مي دهد بســياري از توليدكنندكان 
گل وگياه به ويژه كساني كه به روش سنتي مشغول 
كارند، از قيمت بالاي گل در گل فروشــي ها سود 
 چندانــي نمي برند و ســود اصلــي را دلالان به 

جيب مي زنند. 

سود 150 درصدي دلالان از فروش گل
نيما رجبــي، توليد كننده و فروشــنده گل وگياه 
زينتي درباره ظرفيت هاي پرورش گل در كشور به 
»كسب وكار« گفت: ايران كشوري است كه به دليل 
تنوع آب وهوايي امكان كشت انواع گل وگياه زينتي 
را دارد به طوري كه امروزه به ندرت گونه ای تزئيني 
مي توان يافت كــه در ايران توليد نشــود. وي كه 
مزرعه پرورش گل وگياه خود را در شــهر محلات 
داير كرده است، درباره حضور دلالان در بازار گل، 
بيان كرد: بعضي از توليد كنندگان كه سرمايه لازم 
براي نگهداري و عرضه مستقيم محصولات خود را 
ندارند، به ناچار با واسطه ها وارد معامله مي شوند و 
گل هاي خود را با قيمت كمي به آنها مي فروشند. 
اين در حاليست كه واسطه ها همين گل ها را با150 
درصد افزايش قيمت به مردم مي فروشند. رجبي 
بهترين راه كمك به ايــن توليد كنندگان را ايجاد 
بازارچه هاي صادرات گل دانســت. جايي شــبيه 
ميادين ميوه وتره بار كه امكان عرضه مستقيم گل 

بدون دخالت واسطه ها درآن ميسر باشد. 

محلات در انتظار راه اندازي نخســتين 
پايانه صادراتي گل 

در تهــران و مازندران پايانه هــاي گل وگياه نقش 

بســيار خوبي در تعادل قيمت ها براي مشــتريان 
و توليد كنندگان داشــته اســت اما متاسفانه در 
محلات كه قطب پــرورش گل وگياه در كشــور 
ماست، هنوز چنين پايانه اي وجود ندارد. به گفته 
رجبي مدت هاست كه محلي براي پايانه صادرات 
گل درنظر گرفته شــده اما هنوز بــه بهره برداري 
نرســيده اســت. مهدي آقايي، ديگر توليد كننده 
گل و مدير شــركت دامون مســتقر در پاكدشت 
تهران معتقد اســت توليد كنندگان بســياري در 
كشــور هســتند كه توانايي لازم براي صادرات را 
دارند و تنها مشكل آنها تســهيلات است. به باور 
اين توليد كننده گل وگياه، اگر وزارت كشاورزي از 
اين صنف حمايت هاي لازم را براي صادرات انجام 
دهد، از محل صادرات سود بســيار بالايي نصيب 
 كشور مي شــود به طوري كه براي مثال صادرات

10 شاخه گل آنتوريوم مساوي با يك بشكه نفت 
خواهد بود. 

نوآوري، دانش و تجربه در كنار سرمايه؛ 
عامل افزايش توليد

اقدسي، مدير شركت گندمي و توليد كننده گياهان 
آبزي درباره راه هاي موفقيــت در پرورش گياهان 
تزئيني به » كسب وكار« گفت: نو بودن كار عامل 
مهمي در موفقيت به شــمار مي رود به صورتي كه 
تحقيقات علمي درباره روش هاي نوين و گونه هاي 
خارجي باعث شد تا سرمايه ابتدايي ما ظرف مدت 
كوتاهي به بار بنشــيند و ما توليدكنندگان موفقي 
شــويم. به روز بودن و آگاهي از روش هاي نوين در 
سودآوري صنعت گل وگياه بســيار موثر است. به 
گفته اقدسي يكي از مشكلات و حلقه هاي مفقوده 
در بخش كشاورزي ما اين اســت كه كشاورزان با 
متخصصان و روش هاي جديد كشــاورزي ناآشنا 
هستند. بســياري از توليد كنندگان گل وگياه در 
شرايطي كه در آستانه ورشكستگي بودند، تنها با 
 مشاوره متخصصان توانستند دوباره به كسب وكار 

خود رونق ببخشند. 

»کسب وکار« مشکلات توليدکنندگان گل وگياه را بررسي می کند 

سود فروش گل در جیب واسطه ها
پايانه هاي  فروش؛ مطالبه توليد کنندگان گل  وگياه زينتي
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اصناف

گشــت وگذار در بازارکیــف وکفش 
حكایت از آن دارد که این بازار خلوت 
و راکد اســت. به عبارتي، رنگ و بوي 

گذشته خود را ندارد.
 مردم از قیمت هاي گران کیف و کفش 
گلایه دارند و بازاریان نیز از این شــرایط چندان دل خوشي 
ندارند و در بیان دلایل این امــر عواملي چون تاثیر تحریم ها، 
کم بودن قدرت اقتصادي مردم، وضعیت نابســامان تولید و... 

را مطرح مي کنند. 
از سوي دیگر، در سال هاي گذشــته واردات بي رویه کالاهاي 
وارداتي از جملــه پاپوش هاي رنگ و لعاب دار چیني ســبب 
وضعیت نابسامان تولیدات در بازار داخلي شده است درحالي 
که صنعــت کفش ایــران از ظرفیت کافي بــراي تامین نیاز 
داخلي برخوردار اســت و از طرفي کفش هاي دست دوز چرم 
ایراني یكي از برندهاي خوش نام در دنیاســت اما به ســبب 
 عدم توجه مردم به صنعت کفش ایراني در آســتانه تعطیلي 

قرار گرفته است. 
رئیس اتحادیه کشــوري کفش و کیف دربــاره واردات کیف 
و کفــش در گفتگو با »کســب وکار« گفــت: در حال حاضر 
واردات مثل گذشــته و به آن فراواني نیســت ولــي براي ما 
 مشكل ساز اســت. واردات کیف بیشتر است اما واردات کفش

 تعدیل شده است. 
به گفته رسول شجري، سالانه 250 میلیون جفت کفش ایراني 
تولید مي شود اما با مدیریت واردات بي رویه کفش که در چند 
ســال اخیر صدمه زیادي به صنعت کفش داخلي زده بود بار 

دیگر این صنعت انتظار روزهاي خوب گذشته را مي کشد. 
رئیس اتحادیه کشــوري کفش و کیف افزود: با توجه به گران 

شدن ارز ما تقریبا بحث چیني ها را به آن شكل نداریم. 
وي در واکنش به اینكه دلیل اســتقبال از کفش هاي خارجي 
باوجود حجم زیاد تولید کفش در داخل چیســت، توضیحي 
اینگونه مطرح کرد: آنها درچشم تر هستند چون برند هستند 

و همه از داشتن کفش برند لذت مي برند. 
به گفته شجري روي کیف و کفش برند تبلیغات انجام مي شود 
و بازار آنها رونق دارد ولي نیاز بازار را بیشــتر برند هاي داخلي 

تامین مي کنند. 
وي افزود: برندسازي با شعار درست نمي شود، وقتي مي توان 
گفت »ایران برند دارد« که در همه جاي دنیا نوعي کفش را با 

نام ایران بشناسند و این محصول آنقدر شناخته شده باشد که 
بدون تبلیغ هم گویا باشد. 

او بــا تاکید بــر اینكــه در رفت وآمدهاي خــود و حضور در 
اجتماع هاي مختلف به این موضوع رسیده که تعداد زیادي از 
شهروندان از کفش هاي تولید داخل استفاده مي کنند، گفت: 
من با مترو رفت وآمد مي کنــم و مي بینیم بیش از 90 درصد 
کفش هایي که استفاده مي شود ساخت وطن است. دلیل آن 

هم استحكام کفش هاي داخلي و قیمت خوب است. 
شجري در بخشــي دیگري از توضیحات خود بر این موضوع 
تاکید کرد که کفش ایراني مي تواند در بازارهاي جهاني حرفي 
براي گفتن داشته باشد: ما مي توانیم بازارهاي جهاني را داشته 
باشیم. به دلیل نابساماني هایي که در چند سال اخیر در بحث 
واردات و مسائل بانكي داشتیم و همچنین تحریم ها، نشد که 

تولید کنندگان ما در بازارهاي جهاني شرکت کنند. 
این فعال صنفي گفت: با توجه به شرایط اقتصادي کشور که 
در حال حاضر دچار رکود است، کفش هم تحت تاثیر این رکود 
بوده اما امیدواریم با از میان رفتن پاره اي از مشكلات، این بازار 
بهبود یابد و مردم قدرت خرید بیشتري داشته باشند. ضمن 
اینكه باید با کمك اتاق بازرگاني ایــران، اتاق اصناف ایران و 
تشكل هاي صنعت کفش، تعاوني صادرکننده کفش را دایر و 
آنچه قابل صادرات اســت را به کشورهاي دیگر صادر کنیم تا 
وضعیت بازار کفش را بهبود دهیم. او ادامه مي دهد: صادرات 
امروزه در دنیا برنامه ریزي خاصي دارد اما فعلا بازار کشور ما 

فاقد این برنامه ریزي است. 
به این معني که بازار هنوز ســاماندهي نشــده است، در کنار 
این نابساماني، شرایط عمومي کشــور نیز مانع این صادرات 
مي شود. بنابراین شروع به همكاري ها و برنامه ریزي هایي در 
این حوزه کرده ایم تا این وضعیت را بهبود دهیم. البته این کار 
به سختي در بازار انجام مي شود و به این صورت نیست که مانند 
بسیاري از کشورهاي پیشــرفته به راحتي به تولید و صادرات 
کفش بپردازیم اما در هر شــرایطي باید به حل مشكلات این 

بازار بیندیشیم. 
وي درباره راهــكار جلوگیــري از هرگونه سوءاســتفاده در 
این بازار بیــان کرد: مشــتریان بایــد هنــگام خرید کیف 
و به ویژه کفــش به چنــد عامل مهــم توجه کننــد؛ ۱- از 
فروشــگاه هایي خرید کنند که داراي پروانه کســب معتبر 
باشــند، 2-پس از خرید از فروشــنده، فاکتــوري که حاوي 

 مشــخصات کلي کفش از نظر جنــس، قیمت و... باشــد را 
دریافت کننــد.  وي گفت: به شــهروندان توصیه مي شــود 
اگر به ســلامت پاهاي خود اهمیت مي دهند به هیچ عنوان 
ازدستفروشــان کفش نخرند زیــرا در تولید ایــن کفش ها 

موارد اســتاندارد و... رعایت نشده است.  شــجري ادامه داد: 
از ســوي وزارت صنعت، معدن و تجارت بازرسي هاي دائمي 
و مســتمر از واحدهاي صنفي انجام مي شود و همچنین اگر 
شــهروندان از قیمت، جنس و... یك محصول شكایتي دارند، 

مي توانند با در دســت داشــتن فاکتور بــه اتحادیه مراجعه 
کنند. وي خاطرنشــان کــرد: شــهروندان همچنین براي 
 ثبت شــكایت هاي خود مي توانند با شــماره ۷۷5۳۱۸۶0 

تماس بگیرند. 

رئيسسابقاتحاديهكشوريكفشوكيفايراندرگفتگوبا»كسبوكار«:

از دستفروشان كفش نخريد

اقتصــاد ایران بــه دلیل شــرایط و 
محدودیت هاي خاص پیش آمده در 
شرایط رکودي به سر مي برد، استان 
مرکزي هم از این شــرایط مســتثنا 
نیســت.  این در حالیست که مالیات 
پرداختي فعالان اقتصادي به ویژه اصناف و مشــاغل که تاثیر 
رکود در این بخش سریع تر است، افزایش داشته است. در حالي 
که اکثر فعالان اقتصادي خصوصا اصناف در شرایط نامطلوبي 
به ســر مي برند مالیات دریافتي از اصناف در سال هاي اخیر 
خصوصا در سال جاري از یك رشد بعضا ۴ تا 5 برابر و حتي در 

بعضي از صنوف تا ۱0 برابر برخوردار بوده است. 
به گزارش اتاق اصناف ایران، چنین جهشــي در اخذ مالیات 
آن هم از اصناف که جزو قشر زحمتكش کشور هستند علاوه 
بر تعطیلي واحدهاي صنفي، بحث فرارهاي مالیاتي و بخش 

زیرزمیني اصناف را هم افزایش مي دهد. 
براي وصول مالیات عادلانه و حقه از واحدهاي مختلف خصوصا 
اصناف با اجراي طرح جامع مالیاتي و مكانیزه کردن فرایندهاي 
تشخیص وصول مالیات، ایجاد و استفاده از بانك هاي اطلاعاتي 

مودیان، زمینه وصول مالیات عادلانه و حقه فراهم مي شود.
در صورتي که اگر افزایش چند برابري مالیات در سال جاري با 
 اتكا به اطلاعات دقیق صورت مي گرفت مشكلات کمتري را به 

همراه داشت. 

ركود و افزايش ماليات بر اصناف؛ دو آبي كه در يك 
جوي نمي روند

جمشــید زند، رئیس اتاق اصناف اســتان مرکزي گفت: در 
شرایطي که کشور در رکود قرار دارد افزایش مالیات بر اصناف 

ضربه به اقتصاد کشور است. 
وي بیــان کــرد: در شــرایطي کــه کشــور سال هاســت 
در رکــود قــرار دارد، افزایــش مالیــات بــر اصنــاف 
 نــه تنهــا کمكــي بــه اقتصــاد کشــور نمي کنــد بلكه 
به آن ضرر مي زند. زند اظهار کرد: افزایش چند برابري مالیات 
بر اصناف در ســال جاري باعث جمع آوري تعدادي از کسب 
 و کار ها خواهد شــد که این خود ضررهاي بیشتري به همراه 

خواهد داشت. 
وي رجوع اصناف به عملیات زیر پله اي را یكي دیگر از پیامد 
های افزایش مالیات بر اصناف عنوان کرد و افزود: این امر باعث 

توزیع خارج از شبكه توسط اصناف نیز خواهد شد. 
رئیس اتاق اصناف استان مرکزي با اشــاره به اینكه افزایش 
مالیات بر اصناف با تصمیم دولت و مجلس اجرا شــده است، 
بیان کرد: اجراي این تصمیم عاقلانه نبوده و امیدواریم سال 

آینده شاهد افزایش مالیات بر اصناف نباشیم. 
 زنــد یكــي از وظایــف اتــاق اصنــاف در اجــراي مــاده 
۴۶ قانون نظام صنفي را پیگیري مطالبات واحدهاي صنفي در 
شهرستان ها دانست و یادآور شد: اعتراضات گسترده اي نسبت 
به افزایش مالیات وجود دارد کــه در این زمینه اعتراضات به 

تهران ارسال شده است.

وي قانونمند کــردن مالیات هاي اصناف را از دیگر مســائلي 
عنوان کرد که نیاز به توجه بیشــتري دارد. وی در این رابطه 
 افزود: متاســفانه افزایش مالیات ها باعــث کاهش واحدهاي

 صنوف شده است. 

افزايش ۱۰ برابري ماليات، برخي واحدهاي صنفي 
را تعطيل كرده است

دبیر اتحادیه دستگاه هاي مخابراتي و ارتباطي اراك نیز با بیان 
اینكه اتحادیه ها هر ســاله با دغدغه مالیاتي روبه رو هستند، 
گفت: سازمان امور مالیاتي، اصناف را به سمت و سویي سوق 

مي دهد تا منافع خودش را تامین کند. 
سعید بیات زاده با گلایه از افزایش مالیات بر اصناف گفت: در 
صورتي که هدف نهایي از دریافــت مالیات عدم اتكا به درآمد 
نفتي است مي توان با اعتماد سازي، آموزش و ایجاد بسترهاي 
 لازم براي بالا بردن توان اصناف از این ظرفیت به نحو مطلوبي

 استفاده کرد. 
بیــات زاده اظهــار کــرد: در ایــن صــورت اســت کــه 
دولــت مي توانــد بــه هــدف مدنظــر خــودش دســت 
 پیــدا کنــد و اصنــاف هــم همــكاري لازم را بــا آنهــا 

داشته باشند. 
وي به شــرایط تورم و رکود حاکم بر بازار اصناف اشاره و بیان 
کرد: در این شرایط لازم است معافیت هاي مالیاتي متناسب با 

مسائل روز حساب شوند. 
دبیر اتحادیه دستگاه هاي مخابراتي و ارتباطي اراك افزود: به 
دلیل اشرافي که روساي اتحادیه ها نسبت به وضعیت اصناف 
دارند شایسته اســت در تصمیم گیري ها درباره اصناف از نظر 

اتحادیه ها هم استفاده شود. 
بیات زاده با بیــان اینكه مالیات برخي از مودیــان تا ۱0 برابر 
افزایش یافته اســت، ادامه داد: این موضوع منجر به تعطیلي 

برخي واحدهاي صنفي شده است. 
وي اضافه کرد: علاوه بر این، ســازمان مالیاتــي در دریافت 
مالیات از مودیاني که به دلیل حوادثي از قبیل آتش ســوزي، 

ورشكستگي و... دچار حادثه شده اند برنامه اي ندارد. 
دبیر اتحادیه دســتگاه هاي مخابراتي و ارتباطي اراك با بیان 
اینكه ســازمان امور مالیاتي نســبت به دریافــت مالیات از 
اصناف به قول هــا و وعده هاي خــود وفادار نیســت، افزود: 
شایســته نیســت به هر بهانه اي مودیــان را از توافق خارج 
 کنند، امیدواریم ســازمان امور مالیاتي منطقــي و با اصول 

رفتار کند. 
وي با تاکید بــر اینكه اصناف همیشــه خواهــان پرداخت 
ســهم مالیاتي خود هســتند، ادامــه داد: تمامــي صنوف 
 خواهــان عدالــت، انصــاف و کار کارشناســي در پرداخت

 مالیات ها هستند. 

در شرايط ركود افزايش ماليات كيفيت محصولات 
توليدي را كاهش مي دهد

حســین اکبــري، رئیــس اتحادیــه کیــف، کفــش و 

تشــك دوز اتومبیــل اراك گفــت: افزایــش مالیــات 
در شــرایطي کــه اقتصــاد کشــور در وضعیــت رکــود 
 قــرار دارد کیفیــت محصــولات تولیــدي را کاهــش 

مي دهد. 
اکبري به افزایش مالیات بر اصناف اشاره کرد و گفت: امسال 
مالیات بر اصناف در مقایسه با ســال هاي قبل بیش از ۳ برابر 

افزایش داشته است. 
رئیس اتحادیــه کیف، کفــش و تشــك دوز اتومبیل اظهار 

کــرد: در شــرایطي که کشــور در رکــود به ســر مي برد با 
افزایــش مالیــات تولید کننــدگان بــراي اینكــه بتوانند 
تولیــدات خودشــان را بــدون افزایــش قیمت بــه فروش 
 برســاند به تدریــج کیفیت محصــولات تولیــدي خود را 

کاهش مي دهند. 
وي با بیــان اینكــه این موضــوع امــروز به مشــكل اکثر 
واحدهــاي صنفــي تبدیل شــده اســت، اظهار کــرد: در 
ایــن خصوص بــراي کاهش مشــكلات واحدهــاي صنفي 

 لازم اســت مالیات هایــی که از اصنــاف گرفته مي شــود، 
کم شود. 

رئیس اتحادیه کیف، کفش و تشك دوز اتومبیل افزود: در حال 
حاضر به دلیل رکودي که بر بازار کیف و کفش حاکم اســت 

قیمت محصولات نسبت به سال هاي قبل مناسب تر است. 
امیدواریم با برنامه ریزي که از سوي فعالان اقتصادي صورت 
مي گیرد مالیات ها به گونه اي تعیین شود که کمترین اثر منفي 

را روي واحدهاي تولیدي داشته باشد. 

تحليلرئيسسابقاتاقاصنافاستانمركزيازتاثيرركودبرفعاليتاصناف

 افزايش ماليات كمر اصناف را خم كرده است
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

درباره نياز سازمان هاي مردم نهاد براي بهبود كارايي 
و تاثيرگذاري، فراوان سخن گفته مي شود اما اغلب 
توجه كمي به راهكارهايي داريم كه درست جلوي 
چشم ما هستند. استيو شيرر، نويسنده اين مطلب 
مي گويد: من در  سال ۲۰۱۰ بود كه درك روشني 
از چنين راهــكاري به دســت آوردم، يعني زماني 
كه با حمايت شركت پژوهشــي كامِن گود كري ير 
يك نظرســنجي انجام دادم كه به بررسي فرآيند 
تصميم گيري در سازمان هاي مردم نهاد مي پرداخت، 
تجربه كار با سازمان هاي مردم نهاد به من نشان داده 
بود كه افراد دخيل در اين سازمان ها )اعم از مديران 
اجرايي، اعضاي هيات مديــره، بنيان گذاران مالي، 
كارمندان يا داوطلبان( اغلب از ناكارآمدي فرآيند 

تصميم گيري در سازمان شان مايوس هستند. 
 با توجه به ملغمه واقعي تصميم گيري هاي درهم 
پيچيده در سازمان هاي مردم نهاد و فقدان نسبي 
وضوح درباره اينكه چه كسي قدرت دارد و چه كسي 
تصميم مي گيرد، فرآيند تصميم گيري مي تواند يك 
كار زمانبر و ناكارآمد باشد كه باعث ايجاد تنگنا و 
اين حس شايع در افراد مي شود كه انگار فقط دارند 
دور خودشان مي چرخند. عنوان نظرسنجي اي كه 
براي بررسي فرآيند تصميم گيري در سازمان هاي 
مردم نهاد به انجام رســيد، ديدگاه هايي از درون 
حوزه تصميم گيري در سازمان هاي مردم نهاد بود 
و ظرف دو هفته، ۲۱٨ نفر از سازمان هاي مردم نهاد 
به اين پرســش ها پاســخ دادند. اگرچه مجموع 

پاسخ دهندگان نسبتا كم بود اما سطح اتفاق نظر 
شگفت انگيز بود. بيش از ۷٨ درصد از مديران به اين 
سوال كه آيا آنها در رابطه با تصميم گيري سردرگم 
هستند، پاســخ مثبت دادند. وقتي سوال شد كه 
آيا اين ســردرگمي، ناكارآمدي آنهــا را در انجام 
وظايف شان افزايش مي دهد، ٩۲ درصد از مديران 
آن را تاييد كردند اما نكته جالب ديگر داستان هاي 
كوتاه و صادقانه اي بود كه شركت كنندگان در اين 
نظرخواهي در پاسخ به اين سوال بيان كردند كه 
چگونه تصميم گيري در سازمان شان رخ مي دهد و 
چه  تاثيري روي آنها دارد.  براي مثال، من سازمان 
قبلي ام را به خاطر فقدان شفافيت درباره نقش من 
و قدرت تصميم گيري ترك كردم. به عنوان مدير 
ارشد اجرايي، تصميماتي كه من مي گرفتم توسط 
مديرعامل نقش برآب مي شد. فقدان استقلال براي 
تصميم گيري روي رضايت شغلي من تاثير منفي 
داشته و باعث شده است تا تصميم بگيرم به دنبال 
استخدام در ســازمان ديگري باشم. سازمان من 
شديدا درگير تصميم گيري هاي از بالا به پايين است 
كه روي كارايي و تيم سازي واقعي نتيجه معكوس 
دارد. در بسياري از سازمان هاي مردم نهاد، رهبران 
مرتب بدون دخالــت  دادن ديگران تصميم گيري 
مي كنند. اين كار اين احســاس را در همكاران به 

وجود مي آورد كه آنها براي مشــاركت در فرآيند 
تصميم گيري، قابل اطمينان نيستند. در اين حين، 
اين دســته از رهبران معمولا غرق در حجم كاري 
غيرقابل تحملي هستند اما همچنان غرق در انبوه 
كار باقي مي مانند زيرا مهــارت لازم براي دخالت 
دادن ديگران در فرآينــد تصميم گيري را ندارند. 
سازمان هاي مردم نهاد با استفاده از تمركز زدايي 
و وضوح بخشيدن به قدرت و فرآيند تصميم گيري 
در سازمان خود، توانايي بالقوه اي براي دستيابي به 
موفقيت هاي بسيار بيشتري دارند اما چه چيز مانع 
از اين مي شود كه اين ســازمان ها بتوانند اين قدم 
مثبت و موثر را بردارند؟ اغلب دليل آن ترس است. 
چگونه؟ ساده است. اغلب سازمان هاي مردم نهاد 
در لبه سقوط به سر مي برند همراه با حس دروني 
از اينكه شكســت قريب الوقوع اســت. اين ترس 
مداوم معمولا ناشــي از موقعيتي اســت كه يك 
گروه كوچكي از افــراد همچنان اتخاذ تصميمات 
اساســي را در اختيار خود نــگاه مي دارند. در اين 
شرايط مديران اجرايي تمايل به استفاده كمي از 
منابع انساني سازمان خود دارند و درنتيجه اغلب 
نمي توانند روي تصميماتي متمركز شوند كه واقعا 
مي تواند سرنوشت ساز باشد. علاوه  بر اين، اگر در هر 
تصميمي دخالت كنند، پــس قطعا از توانايي آنها 

براي اتخاذ مهم ترين تصميمات كاسته خواهد شد. 
نوع ديگري از ترس رايج در اين سازمان ها، ترس از 
مخالفت اســت. اين ترس اغلب باعث مي شود كه 
سازمان ها در تصميم گيري رويكردي متفق القول 
پي بگيرند. متاسفانه، اين روش بسيار زمانبر است، 
فرصت اينكه ايده ها و راه حل ها مثل جرقه به ذهن 
افراد برســد را از بين مي برد و چون نيازمند تكرار 
تجديدنظر در تصميمات است تا همه طرفين به 
توافق برسند، منجر به خستگي همه مي شود. اين 
ترس ها چه فردي چه جمعي، تاثير غيرقابل انكاري 
روي پيچيده شــدن فرآيند هاي تصميم گيري در 
ســازمان هاي مردم نهاد دارند. راهكار كامل ساده 
است: صحبت علني درباره قدرت و تصميم گيري 
درون يك سازمان مي تواند گام مهمي در كاهش 
ترس ها بردارد. براي انجام اين كار لازم اســت تا 
ســازمان ها براي بحث درباره اينكه چه كسي بايد 
قدرت تصميم گيري داشــته باشــد به يك زبان 
مشترك برســند و همچنين يك فرآيند شفاف و 
پابرجا را بپذيرند تا نگراني هايي كه ناگزير طي اين 
گفتگو ها بروز خواهد كرد، شناسايي شود. در نهايت، 
هدف از اين گفتگو كمك به گذر كردن از ترس ها 
و كارآمدتر ساختن فرآيند تصميم گيري اعضاي 
سازمان است. براي به ســرانجام رساندن اين كار، 
همه بايد ياد بگيرند كه چگونه نظر خود را به زبان 
آورند و در پي مشــاركت در تصميماتي باشند كه 

روي شغل آنها تاثيرگذار است. 

چگونه بر ترس از تصميم گيري غلبه كنيم

فولكس واگن
فولكس واگن يك شركت بين المللي خودروساز 
آلماني است كه مركز آن در ولفسبورگ آلمان 
قرار دارد و در سال ۲۰۱3 در رتبه بندي موسسه 
اينتربرند موفق شده عنوان سي و چهارمين برند 

برتر جهان را به دست بياورد. 
فولكس واگــن در ســال ۱٩3۷ بــراي توليد 
خودروهايــي كه تحــت نام بيتل شــناخته 
مي شدند، بنيان گذاري شــد. ميزان توليد اين 
شركت در دهه هاي ۱٩5۰ و ۱٩6۰ افزايش قابل 
توجهي داشت. فولكس واگن نسل جديدي از 
خودروهاي با ديفرانسيل جلو را در سال ۱٩۷۰ 
عرضه كرد كه شــامل مدل هاي پاسات، پولو و 
گلف مي شدند. مدل گلف اين شركت، تبديل به 
يكي از پرفروش ترين خودروهاي آن زمان شد. 
فولكس واگن در طول تاريخ خود، علاقه بسياري 
به توسعه از طريق خريد ساير شركت ها داشته 
است. در ســال ۱٩65 فولكس واگن موفق شد 
مالكيت شركت »اتحاديه خودرو« را به دست 
آورد كه نخســتين مدل هاي آئــودي را پس 
از جنــگ جهانــي دوم توليد كرده بــود. اين 
شــركت در سال ۱٩٩4 شــركت »اشكودا« و 
در سال ۱٩٩٨ نيز »بنتلي«، »لامبورگيني« و 
»بوگاتي« را خريداري كرد. همچنين »اسكانيا« 
در سال ۲۰۰٨ و »دوكاتي«، »مان« و »پورشه« 
نيز در سال ۲۰۱۲ به مجموعه شركت هاي گروه 

فولكس واگن اضافه شدند. 
محصولات فولكس واگن شــامل خودروهاي 
مســافري و تجــاري، موتورســيكلت، موتور 
خودروها و توربوماشين هاست. فولكس واگن 
همچنين خدمات مرتبط بــا صنعت خودرو از 
جمله تامين مالي، ليزينگ و خدمات حمل و 

نقل تجاري را به مشتريان خود ارائه مي كند. 
فولكس واگــن خودروهــاي خــود را تحت 
برندهاي: آئودي، بنتلي، بوگاتي، لامبورگيني، 
پورشه، سيت، اشكودا و فولكس واگن به فروش 
مي رساند. همچنين موتورســيكلت هاي اين 
شــركت تحت برند »بوكاتــي« و خودروهاي 
سنگين اين شــركت نيز  با برندهاي »مان«، 
»اســكانيا«، »نئوپلــن« و »فولكس واگن« به 

فروش مي رسند. 

تاريخ كسب وكار يادداشت مدير

در يك تشكيلات انساني كه با يك هدف مشخص 
فعاليت مي كند مفهومي به نــام »ارزش« وجود 
دارد. ارزش ها مفاهيمي اند كــه داراي بار مثبت 
هســتند و التزام به آنها سبب افزايش اعتبار شما 
در سازمان خواهد شــد. اين مفهوم نيز در خيلي 
از ســازمان ها تبديل به ابزاري تجملاتي شــده 
اســت. ارزش ها مفاهيمي نيســتند كه دائما در 
حال تغيير و تحول باشند و اصولا در كوتاه مدت 
قابل تعريف نيستند. شايد بتوان اين گونه عنوان 
كرد كه موقعيــت ســازمان در دوره عمر خود، 
مي تواند شــكل دهنده ارزش ها باشد. ارزش ها و 
كلا فرهنگ سازماني داراي ماهيتي است كه در 
بلندمدت رنگ و جلا مي گيــرد و در كوتاه مدت 

قابليت ايجاد شدن را ندارند و از آنجا كه ارزش ها 
از جنس ايدئولوژي هستند، فاقد هرگونه توجيه 
اقتصادي اند و نمي توان با تحليل هزينه فايده آنها 

را توجيه كرد. 
در خيلي از ســازمان ها، ارزش هايــي به صورت 
ناآگاهانه شكل مي گيرند كه شــايد خيلي قابل 
تقدير نباشــد. اگر شــكل گيري ارزش ها در يك 
شركت بر مبناي يك برنامه مشخص و در راستاي 
حمايت از جهت گيري ها در ســازمان باشــند، 
قابليت محــرك بودن ســازمان و كاتاليزوري را 

دارند. 
ارزش هاي سازماني فهرســت مفصلي از مسائل 
اخلاقي و پسنديده نيســت كه جنبه تجملاتي و 

زرق و برقش مساله باشد؛ بلكه مواردي است كه 
شركت در هر شرايطي به آنها پايبند است. 

يكي از كاركردهاي پايبنــدي جدي ارزش ها در 
سازمان اين اســت كه هماهنگي ايجاد مي كند. 
درنتيجه افرادي متمايل به كار كردن در سازمان 
مي شوند كه به اين ارزش ها به صورت جدي باور 
داشته باشند و اين يعني گامي ديگر براي خالص تر 
شدن سازمان و هماهنگي بيشتر در سازمان. در 
كتاب »ســاختن براي ماندن« هــم از تحقيقي 
ميداني روي شــركت هاي ديرپاي آمريكايي اين 
نتيجه به دســت آمده كه يكــي از كليدي ترين 
عوامل ماندگاري شركت ها، پايبندي به ارزش ها 

بوده است. 

در باب اهميت ارزش هاي سازماني

ملا و شمع
در نزديكي ده ملا مكان مرتفعي بود كه شب ها باد مي آمد و فوق العاده سرد 
مي شد. دوستان ملا گفتند: »ملا اگر بتواني يك شب تا صبح بدون آنكه از 
آتشي استفاده كني در آن تپه بماني، ما يك سور به تو مي دهيم وگرنه تو 

بايد يك  مهماني مفصل به همه ما بدهي.«
ملا قبول كرد. شب در آنجا رفت و تا صبح به خود پيچيد و سرما را تحمل 

كرد و صبح كه آمد، گفت: »من برنده شدم و بايد به من سور دهيد.«
گفتند: »ملا از هيچ آتشي استفاده نكردي؟«

ملا گفت: »نه، فقط در يكي از دهات اطراف يك پنجره روشن بود و معلوم 
بود شمعي در آنجا روشن است.«

دوســتان گفتند: »همان آتش تو را گرم كرده و بنابراين شرط را باختي و 
بايد  مهماني بدهي.«

ملا قبول كرد و گفت: »فلان روز ناهار به منزل ما بياييد.«
دوستان يكي يكي آمدند اما نشاني از ناهار نبود. گفتند: »ملا، انگار ناهاري 

در كار نيست.«
ملا گفت: »چرا، ولي هنوز آماده نشده.«

دو سه ساعت ديگر هم گذشت باز ناهار حاضر نبود. ملا گفت: »آب هنوز 
جوش نيامده كه برنج را درونش بريزم.«

دوستان به آشــپزخانه رفتند ببينند چگونه آب به جوش نمي آيد. ديدند 
ملا يك ديگ بزرگ به طاق آويزان كرده دو متر پايين تر يك شمع كوچك 

زير ديگ نهاده. 
گفتند: »ملا اين شــمع كوچك نمي تواند از فاصله دو متري ديگ به اين 

بزرگي را گرم كند.«
با همان متري كه ديگران را اندازه گيري مي كنيد، اندازه گيري مي شويد. 

همين لحظه را درياب
گابريل گارســيا ماركز:ما خودمان را 
متقاعد مي كنيم به اينكــه زندگي بهتر 
خواهد شــد، وقتي كــه ازدواج  كنيم و 
خانواد ه اي تشكيل دهيم. سپس سرخورده 
و نااميد مي شــويم چراكــه بچه هاي ما  
كوچك هســتند و به توجــه دائمي نياز 
دارند، پس به اميد آينده بهتري هستيم 
تا آنها بزرگ شوند بعد كه به ســن نوجواني رسيدند و ما درگير مشكلات 
آنها هستيم، آرزوي گذشتن آنها از سن بحران و فرداي شادتري  را داريم. به 

خودمان زندگي بهتري را وعده مي دهيم و باز هم زندگي بهتري را.
حقيقت اين است كه هيچ زماني براي شاد  بودن بهتر از زمان حال نيست . 
زندگي هميشه پر از درگيري، سعي و تلاش است، چه بهتر قدرت رويارويي 
با آنها را داشته باشيم و باوجود تمام مشكلات تصميم بگيريم شاد زندگي 
كنيم. مدت مديدي است كه به نظر مي رسد زندگي واقعي را بايد از جايي 
شروع  كرد ولي هميشه موانعي سر راه وجود دارد. تجربيات سختي كه بايد 
از سر گذراند. كارهايي كه بايد به سرانجام برســند. زماني  كه بايد صرف 
انجام  كاري شود. قبضي كه  بايد پرداخت شــود و سپس تازه زندگي آغاز 
خواهد شد. اين عقايد كمك كرد تا بفهمم  هيچ جاده اي مقصدش سعادت 
و خوشبختي نيست بلكه خوشبختي همان راه و لحظه هاي زندگي است 

كه طي مي كنيم. 
كافي است تصميم بگيريم قبل از در انتظار بودن براي اتمام تحصيلات يا 
شروع آن، به دســت آوردن پول يا خرج كردن آن ، براي ازدواج، براي يك 
روز تعطيل، خريد ماشين جديد، دادن قرض ها، براي بهار، تابستان، پاييز و 
زمستان، براي اول ماه، پانزدهم ماه و براي مردن ، شاد باشيم و براي هميشه 
يادمان باشــد قبل از اينكه هر تصميمي را بگيريم، مي توانيم شاد باشيم 

بي آنكه منتظر نتيجه كارمان بمانيم. 
پس از تمام لحظات زندگي ات لذت ببر.

چرا برند شخصي؟
اهميت برندسازي براي موفقيت كسب وكارها 
در ساليان اخير به خوبي شناخته شده است. 
هر كســب وكار با ايجاد يــك برند متمايز 
مي تواند ارزش افزوده بيشتري به مشتريان 
خود ارائه كند و بــا ايجاد يك حس خوب با 
آنها ارتباط انساني تر و درنتيجه پايدارتري 
برقرار كند اما برند تنها در دنياي كسب وكار 
 كاربرد نــدارد و در زندگي شــغلي و حتي روزمــره هريك از مــا نيز كاربرد 

دارد. 
كمي فكر كنيد. در هر محيط اجتماعي ـ خانواده، محله، شهر و... ـ بسياري از 
افراد با يك »لقب« يا يك »ويژگي« شناخته مي شوند. مثلا حسن آقا نانواي 
قابلي است، فاطمه خانم دستپخت بي نظيري دارد، حاج احمد در كار خير و 
راه انداختن كار مردم است و... در سازمان ها و اصناف هم همين گونه است: آقاي 
)الف( همه آيين نامه ها و قوانين سازمان را بلد است، خانم )ب( هميشه نظرات 
كارشناسي خوبي درباره اين موضوع دارد، آقاي )پ( مي داند فلان كالا را از كجا 

برايت تهيه كند و... . 
اگر دقت كنيد درباره اين لقب ها يا ويژگي ها چند نكته مشترك و مهم وجود دارد: 

۱- معمولا ويژگي ها ذاتي نيستند و اكتسابي اند.
۲- در دوره زماني طولاني پديد مي آيند. 

3- وقتي ايجاد شوند، تغيير دادن شان كار بسيار مشكلي است. 
نكته آخر، درد مشترك بسياري از افراد است. فرد در سازمان محل كارش، در 
ميان هم صنفانش، در ميان مشتريانش و... به صفتي معروف و شناخته مي شود 
كه شايد خودش آن را دوست نداشته باشد و در مقابل علاقه داشته باشد به صفت 

يا توانمندي ديگري شناخته شود. 

حکايت

يادداشت آخر هفته

برند شخصي


